
Na cześć Ii-go Zjazdu PZPR

Załoga Białogardzkich Zakładów Garbarskich 
zobowiązała się wykonać plan roczny 

do 24 grudnia br.
i podnieść jakość produkcji
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cówki" tworzą w sumie powolną ilość zboża 
i hamują 100-procentową realizacją rocznego 
planu skupu. Dla dostarczenia „końcówek" do 
punktów skupu zorganizowane winny być zbio
rowe, wspólne dostawy.

Również w powiatach zbliżających sią do 
100-procentowego wykonania planu dostaw 
zboża wzmóc trzeba walką o likwidacją wszel
kich „resztek" i „końcówek" zbożowych.

Pamiętać o najsłabszych punktach
W kożdym powiecie skoncentrować należy 

główną uwagą na gromadach I spółdzielniach 
produkcyjnych, które zalegają jeszcze z naj- 
wiąkszymi ilościami zboża. I tak w pow. zło
towskim i drawskim jest szereg spółdzielń pro
dukcyjnych, które nie rozliczyły sią dotychczas 
całkowicie z obowiązkowych dostaw zboża dla 
państwa. W gromadach pow. człuchowskiego, 
słupskiego i szczecineckiego znajduje sią je
szcze wielu chłopów, którym do wykonania 
planu brakuje po kilka kwintali zboża. Stefan 
Wysocki, Józef Piećko i Piotr Tomczyk z gro
mady Nowe Worowo, gmina Kluczewo, nie 
odstawili pełnej ilości zboża i hamują wyko
nanie planu rocznego przez gromadą i gmi
ną. Podobnie postąpują Bolesław Kozioł, Woj
ciech Czajka i kilku chłopów z gminy Krągi. 
Wobec opornych chłopów, wobec elementów 
kułacko-spekulanckich stosować trzeba prze
widziane ustawodawstwem sankcje karne.

W pow. szczecineckim szczególną uwagą 
należy skoncentrować na najsłabszych groma
dach, zwłaszcza w gminach Kluczewo, Bar
wice, Okonek i Czaplinek. Trzeba również do
trzeć do członków niedawno założonych spół
dzielń produkcyjnych, którzy zobowiązani są 
jeszcze do dostaw ze swych gruntów uprawia
nych indywidualnie w ub. roku czy na wiosną, 
przed przystąpieniem do spółdzielni. Na sku
tek wadliwej sprawozdawczości i dokumentacji, 
do tych chłopów aktyw docierał dotychczas 
zbyt mało i wielu z nich zalega z dostawą 
zboża.

100-procentowe wykonanie planu obowiąz
kowych dostaw zboża przez każdego chłopa, 
każdą gromadą i spółdzielnią produkcyjną - 
to nosze zodanie. Zadanie realne i wykonalne.

Jeśli chodzi o Indochiny, 
idea zaprzestania działań wo
jennych oraz pokojowego ure
gulowania sprawy toruje so- 

(Dokończcnie na 2 str.)

kowa Ilość 120 kg zao6zczę- 
•dzonef ekóry potowej;

— plan roczny wykonamy 
we wszystkich asortymentact 
do 21 grudnia br.

(IMrończorte na 2 str.)

X Plenum ZG ZSCh 
obraduje nad 
wytycznymi
IX Plenum KC PZPR

WARSZAWA. 27 bm. rozpo
częły się w Warszawie obrady 
rozszerzonego plenum Zarządu 
Głównego Związku Samopomo
cy Chłopskiej. W obradach, 
przewodniczy prezes ZSCh — 
Antoni Korzycki.

Zasadniczym tematem obrad 
jest przedyskutowanie zadań, 
które w świetle wytycznych 
IX Plenum KC PZPR i tez 
przedzjnzdcwych stoją obecnie 
przed Związkiem Samopomocy 
Chłonskiei.

WIEDEŃ. W dyskusji, któ. 
ra toczyła się na przedpołud
niowym posiedzeniu sesji 
Światowej Rady Pokoju 23 
bm. przemawiali Abdul Rah- 
man Charkawi (Egipt). Józef 
Wlrth — b. kanclerz niemiec
ki, gen. sahib Sokhey Slng 
(Indie) | Dasticr de la Vigene 
(Francja).

Następnie przewodniczący 
obrad Piętro Nennl udziela 
głosu Eugenie Cbtton, która od 
czytuje tekst projektu rezolucji 
komisji kulturalnej. Projekt zo 
staje przyjęty Jednomyślnie. Z 
kolei przedstawiciel Norwegi! 
odczytuje odezwę uczonych o- 
becnych na V sesjj Światowej 
Rady Pokoju do uczonych ca
łego świata, Zebrani jedno
myślnie uchwalili tekst odez
wy. Uczestnicy sesji uchwalili 
również Jednomyślnie wniosek 
w sprawie składu Jury między 
narodowych nagród pokoju. 
Do Jury wchodzi m. In. Leon 
Kruczkowski (Polska). Następ 
nie zatwierdzono wnloskj w 
sprawie powołania nowych 
członków do Światowej Rady 
Pokoju | w skład Biura Swla 
towe| Rady Pokoju

Isabellą Blum (Belgia) od
czytuje projekt rezolucji ogól 
ne| opracowany przez komisję 
polityczną. Projekt zostaje 
przyjęty jednomyślnie. Uchwa 
łono również Jednomyślnie 
tekst orędzia SwlatOwel Rady 
Pokoju do organizacji 1 osób 
pragnących odprężenia mię. 
dzynarodowego.

Przemówienie końcowe wy
głosił Piętro Nennl.

Na tym sesja została zam
knięta.______________________

Międzyzakładowa komisja 
współzawodnictwa pracy ryho 
łówstwa morskiego dokonała 
podsumowania wyników współ 
zawodnictwa za HI kwartał 
1953 r. Pierwsze miejsce w 
III kwartale, we wszystkich Depesze z okazji 9 rocznicy 

wyzwolenia Albanii
Do 

TOWARZYSZA HADŻI LLESHI 
PRZEWODNICZĄCEGO PREZYDIUM 
ZGROMADZENIA LUDOWEGO 
LUDOWEJ REPUBLIKI ALBANII

TIRANA

Z okazji 9-tej rocznicy wyzwolenia Albanii przesyłam Wam, 
Towarzyszu Przewodniczący oraz Prezydium Zgromadzenia Lu
dowego Ludowej Republiki Albanii najserdeczniejsze i najlepsze 
życzenia Rady Państwa Polskiej Rzeczypospolitej Ludowej.

Naród polski śledzi z głęboką sympatią i uczuciem solidarno
ści wciąż nowe osiągnięcia bratniego narodu albańskiego 
w umocnieniu niepodległości i bezpieczeństwa swej ludowej 
ojczyzny, w rozwoju budownictwa socjalistycznego i podnoszeniu 
stopy życiowej mas pracujących. W osiągnięciach Ludowej Al
banii naród polski widzi cenny wkład do sprawy utrwalenia 
pokoju światowego, którego niezawodną ostoją jest nasz wielki 
przyjaciel - bratni Związek Radziecki.

(-) ALEKSANDER ZAWADZKI 
PRZEWODNICZĄCY RADY PAŃSTWA 

POLSKIEJ RZECZYPOSPOLITEJ LUDOWEJ

Do
TOWARZYSZA ENVERA HODŻY 
PREZESA RADY MINISTRÓW 
LUDOWEJ REPUBLIKI ALBANII

TIRANA

Proszę przyjąć, Towarzyszu Premierze, najserdeczniejsze po
zdrowienia rządu i całego narodu polskiego dla rządu i brat
niego narodu albańskiego, a także dla Was osobiście, w związku 
z 9-tą rocznicą wyzwolenia Albarii z niewoli faszystowskiej.

Naród polski żywi głębokie uczucia przyjaźni i solidarności 
dla bratniego narodu albańskiego, który w wytrwałej i ofiarnej 
pracy dąży do szybkiego wzrostu swego dobrobytu materialnego 
i kulturalnego oraz utrwalenia pokojowych stosunków między
narodowych.

Niechaj krzepnie i rozwija sią braterstwo Polskiej Rzeczypo
spolitej Ludowej i Ludowej Republiki Albanii w ścisłej przyjaźni 
i współpracy z naszypi wspólnym przyjacielem - wielkim Związ
kiem Radzieckim oraz wszystkimi krajami obozu pokoju i so
cjalizmu.

(-) BOLEStAW BIERUT 
PREZES RADY MINISTRÓW 

POLSKIEJ RZECZYPOSPOLITEJ LUDOWEJ

* • •

Depesze o podobnej treści przesłał min. Spraw Zagranicznych 
PRL S. Skrzeszewski do m:n. Spraw Zagranicznych Albanii 
- Behara Shtilli.

dnia br. wyprodukujemy z 
zaoszczędzonego surowca 200 
kilogramów skóry gotowej, 
wartości 16 tys. złotych, a 
od 1 —15 stycznia przyszłego, 
roku damy zakładowi dodał-

Notę ZSRR do 
rządów Francji, 
W. Brytanii i USA 
zamieszczamy na 3 sir.

W szybkim tempie posuwają się naprzód 
prace przy budowie Zakładów Przemyślu 
Azotowego w Kędzierzynie.

Już wkrótce 30 proc, obiektów zostanie 
oddanych do użytku.

Po uruchomieniu. Kędzierzyri będzie naj
większym w Polsce kombinatem chemicz
nym. Jego produkcja, a przede wszystkim 
produkcja nawozów sztucznych. przyczyni 
się do dalszego wzrostu wydajności nasze
go rolnictwa. ,

Na" zdjęciu: Iragment wici absorbcyj- 
nych kwasu azotowego.

V sesja SRP
zakończyła obrady

Ani jeden powiat naszego województwa nie 
wykonał jeszcze w pełni w 100 procentach 
rocznego planu skupu zboża. Nie wszystkie 
jeszcze powiaty zwolniono z miarek i odsypów. 
Do tych ostatnich należą powiaty: złotowski 
i człuchowski. Trzeba więc w naszym woje
wództwie szczególnie w najbardziej pozosta
jących w tyle powiatach jeszcze bardziej roz
winąć i nasilić pracę organizacji partyjnych, 
rad narodowych, instytucji gospodarczych 
oraz całego szerokiego aktywu. Trzeba do
trzeć do tych wszystkich chłopów, którzy za
legają z dostawą, którym niejednokrotnie do 
całkowitego wykonania planu brakuje kilka 
lub kilkadziesiąt kilogramów zboża. Pamiętać 
bowiem należy, że te pozornie drobne „koń-

Coraiz wlęcei załóg zakła
dów pracy, PGR-ów, coraz 
wlęcei chłopów pracujących: 
Ziemi Koszalińskie! od)x>w!a- 
da na apel Inicjatorów Czynu 
Zlazdowego. podejmując 1 rea
lizując zobowiązania zmierza
jące do stałego podnoszenia 
wydajności pracy, poprawy |a 
kości produkctl 1 obniżki kosz
tów własnych. Ostatnio włą
czyła 61ę do ogólnonarodowe
go czynu załoga Blałogardz- 
klch Zakładów Garbarskich 
Chcąc wyrazić wdzięczność

dla naszej partii — plszą w 
meldunku robotnicy — która 
stworzyła nam wspaniałe wa
runki rozwoju gospodarczego
I kulturalnego, uczclmy Je;
II Zlazd następującymi zobo
wiązaniami:

— przez dokładny garbu- 
nek. obróbkę 1 wykończenie 
podniesiemy wskaźnik Jakości 
o dalsze 0.3 procent, co przy
niesie w okresie od 1—15 sty
cznia 1954-roku, około 42 
tysiące złotych oszczędności:

— w okresie od 25—31 gru

Powiat
Szczecinek 
zwolniony 
z miarek i odsypów

Dnia 28 listopada powiat 
Szczecinek osiągnął 90 proc, 
planu skupu zboża i został 
zwolniony od miarek i odsy
pów.

Nie osiągnęły jeszcze 90 
proc, planu skupu zboża po
wiaty Człuchów i Złotów.

Bośni] gigantyczne Zakłady 
Jrzemyslu Azotowego w Kędzierzynie

WIEDEŃ. W dniu 28 
listopada na swym końco
wym posiedzeniu V sesja 
Światowej Rady Pokoju 
uchwaliła tekst następują
cej rezolucji ogólnej:

— Apel na rzecz rokowań, 
ogłoszony w Budapeszcie 
przez Światową Radę Pokoju, 
znalazł głęboki oddźwięk I 
spotkał się z jak najszerszym 
poparciem. Dzięki tej kam
panii przybiera z dniem każ
dym na sile l daje Już owoc- 
nę wynik) Idea uregulowania 
sporów międzynarodowych w 
drodze porozumienia możliwe 
go do przyjęcia dla wszyst
kich.

Zaprzestanie działań wojen 
nych w Korei było zwycię
stwem sprawy pokoju.

Co s:ę tyczy Niemiec, o- 
statnle noty wymienione mię
dzy wielkimi mocarstwami do 
wodzą. że możliwe Jest rychłe 
zwołanie konferencji czterech.

„Kuter“ Darłowo zdobywa 
sztandar przechodni 

za III kwartał
wskaźnikach, zajęła załoga ba 
zy rybackiej ..Kuter" — Dar. 
Iowo. Dalsze miejsca przyzna 
no: „Barce" (ŻCołobrzeg),
„Arce" (Gdynia), „Dalmoro. 
wi" (Gdynia) j „Korabiowi" 
(Ustka).

Podkreślić trzeba trudne 
warunki techniczne z jakimi 
borykał się darłowskl „Kuter" 
w- ostatnich miesiącach na sku 
tek załamania się planów re
montów kutrowych. W tych | 
warunkach poszczególne za
łogi musiały wyławiać duże 
Iloścj ryby ponad plan, aby 
przekroczyć zadania planowe 
całe( bazy. Na szczególne u- 
znanle zasługuje osiągnięty 
przez darłowsklch rybaków 
najniższy własny koszt kilo, 
grama ryby. Ten wskaźnik 
również wydatnie przyczynił 
sig do zajęcia przez Darłowo 
zaszczytnego pierwszego miej 
sca.

Na sprawę oszczędności 
zwrócić musza baczna uwagę 
towarzysze z Ustki, którzy ma 
ją najwyższe spośród wszyst
kich baz wybrzeża koszty wla 
sne.

Zdobycie przez załogę „Ku 
tra" sztandaru przechodniego 
za II! kwartał, świadczy o 
wielkich możliwościach pro
dukcyjnych wszystkich haz ko 
Szalińskiego wybrzeża. Możli 
woścl te należy wykorzystać 
m. in. w walce o przedtermi
nowe wykonanie planu rocz
nego.

Całkowicie wykonać
plan dostaw zboża

Od narodów świata
zależy utrzymanie pokoju

Rezolucja V sesji Światowej Rady Pokoju

Aby lepiej żyć — pracujmy wydajniej, sprawniej, oszczędniej!



Akływ rolny województwa koszalińskiego omawia wskazania IX Płrnum 

Jak najlepiej wykorzystywać rezerwy 
produkcyjne w rolnictwie

Na cześć II Zjazdu PZPR

(Dokończenie z 1 str.) 
ble drogę zarówno we Francji, 
Jak f w Wietnamie.

Jednakże siły przeciwsta
wiające się odprężeniu mię
dzynarodowemu posługują się 
słowem ..rokowania", aby 
zamaskować poczynania zmle 
rzające do przedłużenia zim
nej wojny.

Dążenie do wyłączenia 
państw neutralnych, a w 
szczególności Indii, z konfe
rencji polityczne' omawiającej 
przede wszystkim sprawy azja 
tyckie, może pociągnąć za so
bą fiasko rokowań, narody nie 
dopuszczą do wznowienia dzia 
łań wojennych w Korei.

Interesy bezpieczeństwa 
Europy wymagają Jak naj
rychlejszego uregulowania pro 
blemu niemieckiego. Jest to 
możliwe Jedynie w drodze po 
rozumienia między czterema 
mocarstwami — Stanami Zje
dnoczonymi, ZSRIl, Wielką 
Brytanią 1 Francją.

Swlatow-a Rada Pokoju 
wzywa narody Europy, by 
przeszkodziły ratyfikowaniu 
układów o armii europejskiej 
I wskrzeszeniu w Jakiejkol
wiek formie militaryzmu nie
mieckiego.

Od siedmiu lat toczy się 
wojna między Francją a Wlot 
narnem. Wojnie te| położyć 
mogą kres tylko bezpośrednie 
rokowania między stronami wo 
Jujacyml.

Światowa Rada Pokoju wi
ta z uznaniem propozycję wy
suniętą w tej sprawie przez 
delegację Wietnamskiej Repu 
bliki Demokratyczne| i popnr 
ta przez delegację Chińskiej 
Republiki Ludowej. Propozy
cja ta, na którą delegacja 
francuska odpowiedziała przy 
chylnle, mogłaby stanowić 
podstawę do uregulowania 
sprawy.

Światowa Rada Pokoju 
podkreślała zawsze, że obca 
ingerencja, okupacja cudzego 
terytorium przez woj-ka obc? 
I zakładanie baz wojskowych 
na obcych terytoriach — to 
groźba zarówno dla niezawi
słości narodów, Jak i dla po- 
ko'u.

Światowa Rada Pokoju w 
kompan'! zbio-anH podpisów 
pod Apelem Sz*okbolmsk'm 1 
w uchwałach Kongresu War
szawskiego zwróciła już uwa
gę świata na to zagadnienie.

(Dokończenie z 1 str.)
P«iadto w ostatnim tygod

niu grudnia br. zaoszczędzimy 
chemiikalli 1 innych materia
łów pomocniczych na łączną 
urnę 2.800 zł, węgla — 5,5 

tony, a w styczniu 1954 r. 
zaoszczędzimy 2,5 tony węgla 
craz chemlkalll na 6umę 1.100 
łotych.

Pracownicy administracyj
no-techniczni, dla uczczenia 
II Zjazdu partii zobowiązali 
;lę m. ln. złożyć do końca br. 
trzy wnioski, usprawniające 
proces technologiczny produk
cji 1 przeszkolić 8 pracowni
ków pod względem technologi
cznym.

Załoga Blałogardzklch Za- 
kładów Garbarskich obniży 
koszty własne produkcji o 
5 procent w stosunku do za
lakowanych. Kierownictwo 

tak ład u stworzy załodze wszel 
kio warunki techniczne 
1la pełnej realizacji tych zo
bowiązań.

ZAŁOGA ELEKTROWNI 
A" BIAŁOGARDZIE 
'RZEKROCZY PLAN 
łOCZNY O 15,5 PROC.

Na apel inicjatorów wspól- 
awodnictwa przedzjazdowego 
Opowiedziała załoga Elek- 
rowni w Białogardzie, która 
o zameldowaniu wykonania 
•łanu rocznego w dniu 24 bm. 
-odjęła zobowiązanie przekro- 
rzetnla do końca br. planu rocz 
nego o 15,5 proc,.

wei wielkiej Rzeszy kosztem 
krajów europejskich nie tylko 
wschodnich, ale również Frań 
cjl, Belgii, Holandii, krajów 
skandynawskich i Innych. Pro 
blcm niemiecki musi być roz
wiązany w oparciu o zasady 
uchwał poczdamskich, zgodnie 
z Interesami samego narodu 
niemieckiego I zgodnie z po
trzebami pokoju europejskie
go.

Pokojowe propozycje radzie 
ckle otwierają przed ÓNZ moż 
liwość podjęcia konkretnej ak 
cjl w duchu tych żądań mllio 
nów ludzi na świecie. Zakaz 
broni masowej zagłady, reduk 
Cla zbrojeń 1 likwidacja ba>z 
na terytoriach obcych państw, 
ąakacr propagandy wojennei 
niewątpliwie stworzyłyby atmo 
sferę międzynarodowego zau
fania, w której ONZ mogłaby 
spełnić 6we zadania zabezpie
czenia pokoju światowego. 
Przyjęcie wniosków radzie
ckich stworzyłoby perspekty
wę pokojowego rozwiązania ln 
nych doniosłych spornych kwe 
6tll. w pierwszym rzędzie kwe 
Mil niemieckiej, szeregu pro
blemów Dalekiego Wschodu 1

dla wzrostu ich gospodarki, w 
Jaki sposób sięgać do różno
rodnych form pracy z biednia- 
kiem, Jak wyzwalać go od ku
łackiej „pomocy" będącej ku
łackim wyzyskiem.

A przecież niepełne zrozu
mienie — co podkreślają z ca
łą mocą tezy — jedności poli
tyki zwiększenia zaintereso
wania materialnego chłopów 
pracujących w rozwoju swych 
gospodarstw indywidualnych 
oraz polityki socjalistycznej 
przebudowy rolnictwa, dopro
wadzało niejednokrotnie tu i 
ówdzie do wypaczeń. Niektó
rym towarzyszom wydawało 

(Dokończenie na 3 str.)

Ubolewa ona. że Organizacja 
Narodów Zjednoczonych nie 
osiągnęła dotąd porozumienia 
w tych sprawach i pragnie, by 
kontynuowane były wysiłki na 
rzecz wprowadzenia bez
względnego zakazu broni ato
mowej 1 bakterlologlcznei oraz 
na rzecz znacznej redukcji 
wszelkich zbrojeń — pod sku
teczną kontrolą.

Wreszcie Światowa Rada 
Pokoju przypomina, że uważa 
la zawsze 1 uważa nadal, iż 
niezależnie od konieczności 
podjęcia rokowań co do 
wszystkich poszczególnych 
problemów, konferencja pię
ciu wielkich mocarstw pozo
stałe najskuteczniejszym na
rzędziem odprężenia między
narodowego. Konferencja ta 
będzie mogła się zająć, z ini
cjatywy każdego jej uczestni
ka, każdym problemem uwa
żanym za przyczynę napięcia 
międzynarodowego 1 będzie 
mogła dążyć do możliwego 
do przyjęcia dla wszystkich 
ogólnego porozumienia.

Przeszkodą na drodze do 
zwołania tej konferencji pię
ciu wielkich mocarstw jest u- 
porczywa odmowa przyznania 
Chlńskiel Republice Ludowej 
należnego Jej miejsca w orga 
nach międzynarodowych powo 
lanych do .regulowania pro
blemów w skali światowej.

Światowa opinia publiczna 
potępia coraz, surowiej to sta 
nowlsko, sprzeczne z intere
sami wszystkich państw. Kar
ta Narodów Zjednoczonych 
Jest narzędziem, które pozwa
la narodom osiągnąć trwały 
pokó| 1 narody powinny wal
czyć o Jej poszanowanie. Za
machy na Kartę NZ pogrąży-* 
łv świat w wielkie trudności. 
Powrót do jej litery 1 ducha 
dopomoże narodom do zapew
nienia sobie bezpieczeństwa 1 
niezawisłości i umożliwi praw 
dziwą współpracę między po
szczególnymi państwami dla 
rozwinięcia ich zasobów go
spodarczych, dla podniesienia 
ich dobrobytu i kultury. Roz
proszenie trwogi j lęku, usu
nięcie nędzv 1 wyrzeczeń, cią
żących nad ludzkością z powo 
du zimnej wojny d wyścigu 
zbrojeń, może 1 powinno być 
dziełem narodów, od których 
zależy w ostatecznym rachutu 
ku pokój,

23 listopada br. załoga Za 
chodnich Zakładów Przemy
słu Torfowego w Szczecinki! 
wykonała roczny plan ilośclo 
wy w 101,4 proc. Również 
pian asortymentowy wykona
ny został z nadwyżką.

Jednocześnie załoga tfch za 
kładów zobowiązała eię dla 
uczczenia II Zjazdu PZPR, 
wykonać do końca br. dodat
kowo 5 tye. balotów co poz
woli przekroczyć plan asorty
mentowy o 12 proc.

* « •
Realizując podjęte w Czy

nie Październikowym długofa

ln. Przyjęcie propozycji ra
dzieckich otworzyłoby przed 
ludzkością perspektywy oży
wienia gospodarczego, podnle 
6len la poziomu ekonomiczne
go 1 kulturalnego krajów zaco
fanych, rozwolu handlu l sze
rokich stosunków kultural
nych.

Delegacja polska uważa, że 
ONZ powinna skończyć ze sta
nem bezczynności wobec za
grożenia pokoju. Delegacja 
polska uważa, te ONZ powin
na przyjąć wnioski radzieckie, 
wskazujące Jasne 1 oczywiste 
środki w kierunku usunięcia 
groźby nowej wojny światowej 
1 zmniejszenia napięcia w sto
sunkach międzynarodowych.

Iowo zobowiązania realizacji 
planu rocznego przed termi
nem, załoga przędzalni ZPW 
w Bobolicach już 27 listopada 
br. zameldowała wykonanie 
planu rocznego w 102 pro
centach, skracając tym samym 
termin zobowiązania o 18 dni.

Robotnicy przędzalni wzy
wają pozostałe oddziały ZPW 
Bobolice, aby poszły w 1eJ 
ślady > również przyśpieszy
ły wykonanie zobowiązania. 
Będzie to wkład załogi boboll 
cklet w realizacje wytycznych 
IX Plenum naszej partii.
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Zachodnie Zakłady 
Przemysłu Torfowego w Szczecinku

80 TYSIĘCY ZŁOTYCH 
ZAOSZCZĘDZI ZAŁOGA 
ZAKŁADÓW PRZEMYSŁU 
TORFOWEGO

W odpowiedzi na apel war
szawskiej narady aktywu zwląz 
kowego pracownicy Zachod
nich Zakładów Przemysłu Tor
fowego. załogi fabryk Czapli
nek. Wielanowo i Objazdy zo
bowiązały się wykonać plan 
roczny na dzień 23 listopada 
1953 roku. Zobowiązanie zo
stało luż wykonane.

Robotnicy zobowiązali się 
naatępnie wyprodukować do
datkowo 25Ó ton ściółki torfo
wej i przekroczyć roczny plan 
produkcji o 12 procent, co da 
w 6umie 80 tys. złotych o- 
szczędnoścl.

Na cześć II ZJacdu PZPR 
tow. Przellckl z Zachodnich 
Zakładów Przemysłu Torfowe
go podjął zobowiązanie opra
cowania sposobu obniżki kosz
tów produkcji balotów. Wpro
wadził do produkcji zamiast 
dotychczas używanej wysoko- 
wartościowej tarcicy — zrzy- 
ny 1 odpady tartaczne oraz 
dwukrotnie zmniejszył Ilość 
drutu, potrzebnego do owija
nia balotów. Nowa metoda 
daje w *kall przedsiębiorstwa 
około 100 tys. złotych o- 
szczedności rocznie. Uspraw
nienie tow. Przelicklego — 
lak nas informują Zachodnie 
Zakłady Przemysłu Torfowe
go — zostało zarządzeniem 
Ministerstwa zalecone wszyst
kim zakładom przemysłu torfo 
wego w Polsce.

klej Republik] Demokratycz
nej w Polskiej Rzeczypospcll 
tej Ludowej, niech ml wolno 
będzie wyrazić przekonanie, 
że przekształcenie mtsjj dy
plomatycznych Niemieckiej 
Republiki Demokratycznej 1 
Polskiej Rzeczypospolitej 
Ludowej w ambasady zo
stało podyktowane dążeniem 
do pogłębienia i dalszego roz 
woju stosunków przyjaźni mię 
dzv naszymi narodami.

Te przyjazne 1 dobrosąsiedz 
kie stosunki, znajdując© wy
raz w owocne| współpracy na 
polu politycznym, gospodar
czym. naukowo-technicznym 1 
kulturalnym, służą dobru obu 
naszych narodów i stanowią 
istotny wkład do sprawy 
dalszego umocnienia potęż
nego światowego obozu po
koju, któremu przewodzi okry 
ty chwałą Związek Radziecki.

Niech mj wolno będzie za
pewnić Was, Towarzyszu 
Przewodniczący, te moim naj 
bardzlei zaszczytnym obowląz 
kłem. Jako ambasadora nad
zwyczajnego 1 pełnomocnego 
Niemieckiej Republiki Demo
kratycznej w Polskiej Rzeczy 
pospolitej Ludowej, będzie sta 
łe umacnianie | pogłębianie 
przyjacielskich stosunków mię 
dzy naszymi narodami.

Przewodniczący Rady Pań 
stwa odpowiedział:

„WIELCE SZANOWNY 
TOWARZYSZU AMBASA
DORZE!

Rad jestem przyjąć listy u- 
wlerzytelnlające, którymi Pre 
zydent Niemieckie! Republiki 
Demokratycznej, towarzysz 
Wilhelm Pleck, akredytuje 
Wag w charakterze ambasado 
ra nadzwyczalnego 1 pełnomo 
cnego Niemieckiej Republiki 
Demokratycznej w Polskiej 
Rzeczypospolitej Ludowej.

Pogłębiające 61ę stosunki 
przyjaznej współpracy między 
naszymi krajami znalazły wy
raz w niedawnym podniesie
niu naszych wzajemnych misji 
dyplomatycznych do stopnia 
ambasad. Kraje nasze łączy 
rozległa, oparta na szczerej 
przyjaźni, współpraca polity
czna, gospodarcza 1 kultural
na.

Dziękuję Wam, towarzyszu 
ambasadorze za Wasze przy. 
Jazne życzenia. Pragnę za
pewnić Was. że Rada Państwa 
I rząd Polskiej Rzeczypospo
litej Ludowej okaż.ą Wam 
wszelką pomoc 1 poparcie w 
pełnieniu powierzonej Wam 
mis li dalszego zacieśnienia 
przyjaźni 1 współpracy m:e- . 
dzy naszymi krajami". i

Propozycje radzieckie w ONZ — 
to droga do utrwalenia pokoju 

Fragmenty przemówienia wiceministra M. Naszkowskiego, na posiedzeniu 
Komisji Politycznej Zgromadzenia Ogólnego NZ Przędzalnia ZPW Bobolice

wykonały juz plan roczny

Wychodząc z założenia, — 
oświadczył wiceminister Nasz 
Nowekl — że sprawa utrwale
nia pokoju 1 bezpieczeństwa 
międzynarodowego winna być 
orzedmlotem głębokiej troski 
ONZ, delegacja polska przy
kłada dużą wagę do dyskusji 
nad wnioskiem radzieckim. Na 
sza troska wypływa z dośwlad 
czeń okresu międzywojennego; 
w okresie tym wyścig zbrojeń 
był jednym z głównych czyn
ników, Jakie doprowadziły do 
wojny, do agresji hitlerow
skiej, której ofiarą w pierw
szym rzędzie padła Polska. Po 
nure lata okupacji hltlerow- 
Aklej. ogromne straty w lu
dziach 1 niesłychane zniszcze
nia dala nam szczególne pra
wo do mówienia w tym Zgro
madzeniu o niebezpieczeń
stwie, Jakim Jest dla świata no 
wy wyścig zbrojeń 1 nowe pró 
by rozpętania wojny.

Naród nasz gorąco pragnie 
nokoju, by rozwijać 6we poko 
owe budownictwo.

Wniosek ZSRR przedłożony 
ooecnej se6|l jest tym bardziej 
na czasie, te mimo pojawienia 
się na przestrzeni ostatnich kil 
ku miesięcy pewnych oznak 
świadczących o realnych per- 
ipektywach złagodzenia naplę 
cia w sytuacji międzynarodo
wej, przede wszystkim wsku- 
ok zawarcia rozejmu w Korei 
sytuacja międzynarodowa po- 
’.O9taie naprężona 1 nie brak 
objawów, że 6iły agresji na 
'zole z USA dążą nadal do jej 
•ac'trzem la.

Na tle tej sytuacji uwypukla 
ćę z całą siłą ogromne znaczę 
lic wniosku radzieckiego w 
•prawie redukcji sił zbrojnych 
olęclu wielkich mocarstw o 
1/3 | zwołania przez Radę Bez 
oieczeństwa konferencji dla 
przeprowadzenia redukc|i zbro 
leń wszystkich państw. Jak 
łusznle podkreślił na konfe

rencji .prasowej w dniu 13.XI. 
br. minister Spraw Zagranicz
nych ZSRR Mołotow — „Dla 
narodów całego świata nie ma 
bardziej doniosłego 1 bardziej 
nllnego problemu, niż problem 
redukcji zbrojeń, niż położenie 
kresu wyścigowi zbrojeń".

W amerykańskiej polityce 
przygotowań wojennych, w Po 
Iltyce tworzenia bae wypado 
wych przeć 1* krajom obozu 
pokoju szczególna rola została 
wyznaczona Niemcom zacho
dnim. Uzbrojenie Nlemieo za 
chodnich stanowi obecnie cen
tralny problem przygotowań 
wojennych, organizowanych 
na szeroką skalę w Europie 
zachodniej.

W obecne| sytuacji niespo- 
sób nie widzieć groźby, Jaką 
stanowi dla bezpieczeństwa eu 
ropejsklego, a tym samym dla 
pokoju świata odradzanie ar
mii hitlerowskiej pod klerownt 
ctwem tych samych genera
łów, którzy realizowa.ll plany 
hitlerowskie w Europie. Nie 
ulega wątpliwości, że w razi© 
realizacji tych planów mllltar 
nych odwetowe koła skupione 
wokół Adenauera nie cofną 
się przed próbą odbudowy no-

NOWY JORK. Dnia 25 bm. na posiedzeniu Komisji 
Politycznej Zgromadzenia Ogólnego NZ, obradującej nad 
sprawą środków usunięcia groźby nowej wojny światowej 
1 złagodzenia napięcia w stosunkach międzynarodowych, 
wygłosił przemówienie szef delegacji polskiej wicemini
ster Marian Naszkowskl.

Narada aktywu rolnego, któ
ra odbyła się w tych dniach w 
Koszalinie zgromadziła ponad 
100 pracowników aparatu służ
by rolnej województwa kosza
lińskiego.

Agronomi 1 traktorzyści, 
Instruktorzy z gmin i powia
tów, pracownicy rad narodo
wych przybyli, by wspólnie za
stanowić się nad zadaniami 
wynikającymi dla wsi koszaliń 
sklej ze wskazań IX Plenum 
KC naszej partii.

Uczestnicy narady zastana
wiali się w dyskusji nad sposo
bami realizacji wytycznych IX 
Plenum na terenie wojewódz
twa, nad tym jak zwalczać do
tychczasowe niedociągnięcia, 
jak ujawniać ukryte rezerwy i 
Jak je wykorzystać w celu 
szybkiego podniesienia produ
kcji rolnej I hodowlanej.

Zarówno referat kierownika 
Wydziału Rolnego KW PZPR 
tow. Błażejewskiego jak i dy
skusja podkreśliły szczególną 
wagę realizowania w naszym wo 
jewództwie zaleceń tez w spra
wie wzmocnienia pracy z ma
łorolnymi. Wskazano na konie
czność bliższego, właściwego 
Zajęcia się przez aktyw partyj
ny, państwowy i gospodarczy 
biedotą wiejską, często jeszcze 
z braku dostatecznej opieki i 
pomocy ze strony organizacji 
partyjnych i władz terenowych, 
zdaną na kułacką „pomoc" 
czyli kułacki wyzysk.

Fakty przytaczane przez to
warzyszy potwierdziły niezbitą 
regułę, że: kto nie dostrzega 
biedniaka, ten nie może też wi
dzieć jego wyzyskiwacza — ku 
laka i kułackiego wyzysku.

W powiecie sławneńskim, 
gdzie szczególnie jaskrawo wy
stępowały zaniedbania w pra
cy z biedotą, w kampanii sku
pu zboża panował nastrój libe
ralizmu. Ulgi przydzielano tam 
nierzadko właśnie gospodar
stwom od 10 hektarów wzwyż, 
potrafiono wzywać po kilka ra
zy biedniaków na kolegia orze 
kające, bez rozważania ich real 
nych możliwości dostawy zbo
ża.

W tym samym powiecie, w 
qromadzie Bobrowice, niejaki 
Kozik, gospodarujący na wielo
hektarowym gospodarstwie, wy 
zyskiwał przez długi czas bez
karnie siły najemne.

I inny przykład: o przebiegu 
walki o zboże w gminie Trze
bin opowiada) zebranym instruk 
tor rolny GRN — tow. Chlewiń 
ski. Z jego relacji wynikało 
jasno: sukcesy w tej kampanii 
zaczęto tam uzyskiwać od 
chwili, gdy oparłszy się na 
biedniakach ruszono w sojuszu 
ze średniakiem do skutecznego 
ograniczania kułackich wpły
wów.

W tejże gminie wiele gro
mad nastawia się w tym roku 
szczególnie na rozwój hodowli 
i dalszy wzrost produkcji roślin 
nej. W tym celu przyspieszono 
meliorację gruntów oraz przy, 
stąpiono planowo do upo
wszechnienia wiedzy rolniczej 
we wszystkich gromadach. O 
politycznych owocach oparcia 
się aktywu gminnego w swej 
pracy na biedocie mogło po
wiedzieć jednakże niewielu 
towarzyszy.

Krzepnie przyjaźń 
Polskiej Rzeczypospolitej Ludowej i NRD 

Złożenie listów uwierzytelniających 
Przewodniczącemu Rady Państwa 
przez* ambasadora NRD w Polsce

WARSZAWA. Przewodni, 
czący Rady Państwa Alek&an 
der Zawadzk] przyjął w dn'u 
28 bm. na audiencji ambasa. 
dora nadzwyczajnego | pełno, 
mocnego Niemieckiej Repu
bliki Demokratycznej vr Pol
sce Stefana Heymanna, który 
złożył Przewodniczącemu Ra
dy Państwa swe listy uwle. 
rzytelniające.

Składając listy uwlerzytel. 
niające ambasador Heymann 
wygłosił następujące przemó
wienie:

„WIELCE SZANOWNY 
TOWARZYSZU PRZEWÓD- 
NICZĄCYI

Wręczając listy uwierzytel
niające, którymi Prezydent 
Niemieckiej Republiki Demo
kratycznej, towarzysz: Wil. 
hełm Pleck, akredytuje mnie 
Jako ambasadora nadzwyczaj, 
nego i pełnomocnego Niemiec

Świadczy to, że zarówno 
aktyw partyjny jak i gospodar 
czy niedostatecznie jeszcze 
rozumiał głęboki sens trójje- 
dynej zasady leninowskiej w 
umacnianiu sojuszu robotniczo- 
chłopskiego.

Znalazło to również odbicie 
w tym, że dyskutanci, porusza
jąc zagadnienie umocnienia 
spółdzielń produkcyjnych nic 
prawie nie mówili o tym, jaki
mi środkami zamierzają od
działywać na masy indywidual
nie gospodarującego, pracują
cego chłopstwa, w iaki sposób 
należy zapewnić możliwie naj
wszechstronniejsze wykorzysta
nie ogromnej pomocy państwa

Rezolucja V sesji Światowej Rady Pokoju



W imię złagodzenia napięcia w stosunkach międzynarodowych, w imię pokoiu

Nota ZSRR do rządów Francji, W. Brytanii i USA
w sprawie zwołania konferencji ministrów spraw zagranicznych
' MOSKWA. Agencja TASS donosi:

< Dnia 16 listopada br. Ministerstwo Spraw Zagranicz
nych Związku Socjalistycznych Republik Radzieckich 
otrzymało jednobrzmiące noty od rządów Francji, Wiel
kiej Brytanii 1 Stanów Zjednoczonych stanowiące odpo
wiedź na notę rządu radzieckiego z 3 listopada w sprawie 
zwołania konferencji ministrów spraw zagranicznych.

Dnia 26 listopada Ministerstwo Spraw Zagranicznych 
ZSRR wystosowało do ambasad Francji, Wielkiej Bry
tanii 1 Stanów Zjednoczonych w Moskwie notę zawiera
jącą odpowiedź rządu radzieckiego.

Podajemy poniżej tekst noty rządu francuskiego z dnia 
16 listopada 1953 roku 1 tekst noty rządu radzieckiego 
z 26 listopada 1953 roku.

Nota rządu francuskiego 
z 16 listopada 1953 roku

Ambasada francuska wyra
ża szacunek Ministerstwu 
Spraw Zagranicznych Związku 
Socjalistycznych Republik Ra
dzieckich 1 ma zaszczyt zako
munikować co następuje: 
1 Działając w ścisłym po-
-*■ rozumieniu z rządami
Stanów Zjednoczonych 1 Wiel
kiej Brytanii, rząd francuski 
przestudiował skrupulatnie no
tę, którą otrzymał dnia 3 11- 
6topada od rządu ZSRR w od
powiedzi na swoją notę z dnia 
18 października, zawierającą 
propozycje zwołania konferen 
cjl czterech ministrów spraw 
zagranicznych w Lugano w 
dniu 9 listopada br. Z drugiej 
strony przeprowadzono kon
sultacje z rządem Niemieckiej 
Republiki Federalnej i z wła
dzami niemieckimi w Berlinie.
O Rząd francuski z ubole- 
" waniem stwierdza, że w 
ciągu ostatnich czterech mie
sięcy rząd Związku So
cjalistycznych Republik Ra
dzieckich po raz trze
ci odrzucił zaproszenie, skie
rowane do niego dla prze- 
studiowania najpilniejszych 
problemów międzynarodo
wych. Rząd francuski nadal 
uważa, że najlepszą metoda 
złagodzenia napięcia między- 
narodowego polega na tym, 
by w drodze wytrwałych i kon 
struktywnych wysiłków szukać

Nota rządu radzieckiego z 26 listopada 1953 roku
Rząd radziecki potwierdza 

otrzymanie noty rządu francu. 
sklego z 16 listopada br. sta
nowiącej odpowiedź na notę 
rządu radzieckiego z 3 listo
pada.

Rząd francuski oświadcza, 
iż rząd ZSRR odrzucił rzeko
mo propozycje zwołania kon
ferencji ministrów spraw za
granicznych dla omówienia 
najpilniejszych problemów 
ml ęd zyna rodowych. Tw lerdze- 
nie takie nie odpowiada rze
czywistości 1 Jest wyraźnie 
sprzeczne z tym, co ośwlad 
cza rząd radziecki w swej 
nocie z 3 listopada. Jak 
wiadomo, w nocie te| rząd 
radziecki nie tylko nie odrzu
cił propozycji zwołania kon
ferencji ministrów spraw za
granicznych dla omówienia 
najpilniejszych problemów mię 
dżynarodow.ych, lecz przeciw
nie, potwierdził ponownie 
swój pozytywny stosunek do 
zwołania takiej konferencji, 
mimo że propozycja rządu 
ZSRR nie pokrywała się z pro 
pozycją rządu francuskiego.

RZĄD RADZIECKI 
PROPONOWAŁ: ,

„zwołanie konferencji mi
nistrów spraw zagranicznych 
z tym. aby na tej konferencji: 
1 Ministrowie spraw zagra- 

nlcznych Francji, Wiel
kiej Brytanii, Stanów Zjedno 
czonych, Chińskiej Republiki 
Ludowej 1 Związku Radzlec 
kiego rozważyli środki złago- 
dzenla napięcia w stosunkach 
międzynarodowych.
t) Ministrowie spraw zagra- 
" nlcznych Francji, Wiel
kiej Brytanii, Stanów Zjedno
czonych i Związku Radzieckie
go omówili problem niemie
cki łącznie ze wszystkimi 
propozycjami wysuniętymi w 
toku przygotowań do konferen 
cjl".

Rząd radziecki uważa za 
konieczno przypomnieć, że 

sposobów konsekwentnego u. 
suwania istniejących trudno
ści, a przede wszystkim tych, 
które wymagają szybkiego 
rozwiązania. Kierując się po
wyższymi względami, zapropo
nował on zwołanie konferen
cji czterech ministrów spraw 
zagranicznych w celu rozwią
zania problemów dotyczących 
Niemiec, w szczególności pro
blemu ich swobodnego zjedno. 
czenla, a z drugiej strony — 
w celu doprowadzenia do za
warcia austriackiego traktatu 
państwowego. Rząd francuski 
kontynuuje również swe wy
siłki, by umożliwić zwołanie 
konferencji politycznej w spra 
wie Korei.

O Rząd Związku Socjall- 
° stycznych Republik Ra
dzieckich, Jeśli sądzić z Jego 
noty z dnia 3 listopada, prze
widując zwołanie konferencll 
ministrów spraw zagranicz
nych z udziałem ministra 
spraw zagranicznych Chlń- 
sklej Republiki Ludowej, wy
chodzi z tak odmiennego zało
żenia, że konferencja taka nie 
tylko ugrzęzłaby w Jałowych 
1 nie kończących się dysku
sjach, lecz ponadto uniemożli
wiłaby osiągnięcie jakiegokol
wiek postępu w uregulowaniu 
konkretnych, nie cierpiących 
zwłoki zagadnień.

niejednokrotnie wysuwał pre
pozycie zwołania konferencji 
ministrów 6praw zagranicz
nych w ciągu ostatnich mie
sięcy, a mianowicie: 4 sierp
nia. 28 września, 3 listopada.

Tak więc, rząd radziecki 
domagał się konsekwentnie 
zwołania konferencji minist
rów spraw zagranicznych w 
celu rozważenia ogólnego pro
blemu środków zmierzających 
do zmniejszenia napięcia w 
stosunkach międzynarodowych, 
a w szczególności w celu roz
ważenia problemu niemieckie
go, którego rozstrzygnięcie 
Jest jak najściślej związane ze 
sprawą zapewnienia bezpie
czeństwa w Europie, a zatem 
za złagodzeniem napięcia w 
sytuacji międzynarodowej. 
Rząd radziecki również obec
nie uważa zwołanie takiej kon 
ferencll za niezbędne. Kon
ferencja taka, zdaniem rządu 
radzieckiego, nie powinna być 
z góry ograniczona do roz
patrzenia jakiejś jednej tylko 
kwestii, lecz powinna mleć 
rzeczywiście możność rozważe
nia najpilniejszych problemów 
międzynarodowych.

Propozycja rządu radzieckie 
go w sprawie zwołania konfe
rencll z. udziałem ministrów 
spraw zagranicznych Francji, 
Wielkiej Brytanii, USA, 
ZSRR 1 Chińskiej Republiki 
Ludowel w celu rozpatrze
nia środków zmierzających 
do złagodzenia napięcia w sto 
sunkach międzynarodowych o- 
ra>z — z -udziałem ministrów 
smraw zagranicznych Francji, 
Wielkiej Brytanii, USA 1 
ZSRR w celu rozpatrzenia 
problemu niemieckiego — 
przepojona Jest jednym wspól
nym dążeniem: przycżyflU? etę 
do złagodzenia napięcia mię
dzynarodowego, a w szczegól
ności do zapewnienia trwałe
go bezpieczeństwa w Euro
pie, Co wymaga ostateczne
go uregulowania problemu nie 
miecklego.

A Rząd francuski nie łączy 
swego zaproszenia z żad

nymi warunkami 1 zawsze u- 
slłuje uwzględniać w miarę 
możności punkt widzenia rzą
du radzieckiego. Ten ostatni 
Jednak, wprost przeciwnie, 
uzależnia zwołanie konferen
cji ministrów spraw zagra
nicznych od szeregu wstęp
nych żądań.

Niektóre z nich nie mają 
nic wspólnego z Europą, lecz, 
zdaniem rządu radzieckiego, 
powinny być uwzględnione na
wet przed rozpoczęciem oma
wiania problemów europej
skich. Inne żądania pociągnę
łyby za sobą rezygnacje Fran
cji, W. Brytanii i Stanów 
Zjednoczonych ze wszystkich 
planów dotyczących zapewnie, 
nla ich własnego bezpleczeń 
stwa. Bezbronna Europa za
chodnia — oto. wydaje się, 
cena, jakiej żąda Związek Ra
dziecki za udział w konferen
cji. Rząd radziecki nie może 
nie wiedzieć, że tego rodzaju 
żądania są absolutnie nie do 
przyjęcia.
Pt Rząd francuski zmuszony 
u Jest wyciągnąć z ostatnlel 
noty radzieckiej wniosek, Iż 
rząd Związku Socjalistycznych 
Republik Radzieckich nie chce 
w chwili obecnej rozpoczęcia 
rokowań, które mogłyby do
prowadzić do pozytywnych re
zultatów. Jednakże rząd fran
cuski Jest nadal zdecydowany 
wykorzystywać wszelkie moż
liwe środki w celu osiągnięcia 
porozumienia co do najpilniej
szych problemów. których 
rozwiązanie Jest konieczne dla 
osłabienia napięcia międzyna
rodowego. Dlatego też rząd 
francuski podtrzymuje zapro
szenie wystosowane do rządu 
radzieckiego w dniu 18 paź- 
dzlernlka br. w przekonaniu, 
że rokowania na temat tych 
żywotnych problemów utoro
wałyby drogę do szerszego 
porozumienia 1 przyczyniłyby 
się przez to samo do przywró
cenia prawdziwego pokoju na 
całym świecie.

Rząd francuski oświadcza 
również, że dąży do złagodze
nia napięcia międzynarodowe
go: wymienia przy tym Jako 
najpilniejsze zagadnienia, pro
blem niemiecki, zawarcie 
austriackiego traktatu pań
stwowego. współpracę dla 
zwołania konferencji politycz
ne I w Korei. Już samo wyli
czenie wspomnianych proble
mów świadczy, że do najpil
niejszych zagadnień między
narodowych, które należy roz 
patrzyć na konferencji minist
rów spraw zagranicznych, 
rząd francuski zalicza zarów
no określone kwestie dotyczą
ce Europy, Jak 1 zagadnienia 
dotyczące Azji. Ponieważ 
rząd francuski uznał, że na 
konferencll ministrów spraw 
zagranicznych należy rozpa
trzyć również takie problemy, 
które dotyczą sytuacji w Azji, 
wynika stąd, że udział Chlń- 
skfei Republiki Ludowej olx>k 
pozostałych czterecli wielkich 
mocarstw w rozpatrzeniu 1 ti- 
regulcwanlu tego rodzaju pro
blemów fest zupełnie natural
ny i konieczny.

Równocześnie nie ma żad
nych podstaw do negowania o- 
czywistego faktu, że dojrzała 
konieczność rozpatrzenia środ
ków zmierzających do złago
dzenia. napięcia całel sytuacif 
międzynarodowej, do czego 
też zmierzają wytrwale wysił
ki rządu radzieckiego, a co 
oznacza, że konferencja z u- 
dzlałem ministrów spraw za
granicznych Francji. Wielkiej 
Brytanii. USA. ZSRR f Chiń
skiej Republiki Ludowej Jest 
sprawą nie cierpiącą zwdokf.

Właśnie dlatego, że rozpa
trzenie kwestii środków zm’e- 
rzających do złagodzenia na
pięcia całe| sytuacji międzyna
rodowe.) lest nie tylko p'lne, 
lecz i nie cierpiące zwłoki, 
rząd radziecki uważał 1 uważa 
nadal za konieczne zwołanie 
konferencji z udziałem wszyst

kich wielkich mocarstw bez 
żadnego wyjątku. Ponieważ 
rząd Francji oświadcza, że 
również pragnie przyczynić 
się do złagodzenia napięcia 
międzynarodowego, powinny 
więc odpaść przeszkody na 
drodze do zwołania konferen
cji pięciu mocarstw: Fran
cji, Wielkiej Brytanii, USA. 
ZSRR i Chińskiej Republik! 
Ludowej. Wynika stąd cała 
bezpodstawność sprzeciwów w 
tei sprawie zawartych w nocie 
z 16 listopada. Rząd ZSRR 
potwierdza swe stanowisko, 
przedstawione w nocie z 3 li
stopada w sprawie konferen
cll ministrów spraw zagra
nicznych.

Jednocześnie rząd ZSRR o 
świadczą ponownie, że plany 
utworzenia, tak zwanej „armii 
europejskiej", torujące drogę 
do wskrzeszenia milltaryzmu 
niemieckiego 1 do remllltary- 
zacjl Niemiec zachodnich, tak 
samo jak utworzenie na obsza
rze szeregu państw europej
skich obcych baz wojskowych 
zagrażających bezpieczeństwu 
Innych państw europejskich — 
nie dadzą elę pogodzić z Inte
resami bezpieczeństwa w Eu
ropie.

Rząd radziecki odrzuca Jako 
pozbawione wszelkich pod
staw oświadczenie zawarte w 
necie rządu francuskiego z 
16 listopada br., że negatyw
ny stosunek Związku Radziec
kiego do utworzenia armii eu- 
ropelsklej etanowi rzekomo żą
danie „rezygnacji Francji, 
Wlelklel Brytanii 1 Stanów 
Zlednoczonych ze wszystkich 
planów dotyczących zapewnie
nia Ich własnego bezpieczeń
stwa", mimo że przedstawio
ne wyże| stanowisko ZSRR 
absolutnie nie dotyczy spra
wy Bił zbrojnych tycn 
państw.

Tak samo bezpodstawne 
Jest złożone niewątpliwie w 
celach propagandowych ośwla 
dczenle:

„Bezbronna Europa zacho. 
dnia — oto, wydaje się, cena, 
jakiej żąda Związek Radzlec. 
kl za udział w konferencji".

Jak wiadomo, pod szyldem 
„armii europejskiej" czynione 
6a próby utworzenia * armii 
sześciu państw, a mianowicie 
Francji. Niemiec zachodnich, 
Włoch. Belgii. Holandii I Lu 
ksemburga, a więc plan ten 
przewiduje utworzenie armii 
wąskiego ugrupowania państw 
europejskich, do którego nie 
wchodzi większość krajów 
Europy. Głównym celem utwo 
rżenia armii europejskiej Jest 
przy tym umożliwienie od
budowy regularnej armii w 
Niemczech zachodnich | włą
czenie armt[ zachodnlo-nle. 
mlecklej Jako podstawowel 61 
ły militarne! w skład wspom. 
nlanej armii europejskiej. 
Utworzenie armii europejskie! 
Jest wszelkimi sposobami po
pierane przez wczorajszych 
hitlerowców | Innych odweto 
wców niemieckich, którzy w 
Imię swych agresywnych ce
lów dążą do tego, by przygo
tować nową wojnę | wciągnąć 
do nie) nie tylko naród nie. 
mieckl, lecz także inne naro
dy Europy. o He narzuci się 
lm armię europejską.

Niebezpieczeństwo realiza
cji takiego planu utworzenia 
armii europejskie! winno być 
zrozumiałe dla wszystkich na
rodów Europy, w tym również 
dla narodów tych krajów, któ 
re obecnie są wciągane do u- 
tworzenia tej armii, Jasne jest 
bowiem, że pod szyldem tzw. 
„armii europejskiej" odradza 
elę armia milltaryzmu nie. 
mleckiego. Utworzenie armii 
europejskiej nie może ozna
czać nic innego, Jak tylko 
stworzenie takiego agresyw. 
nego ugrupowania kilku 
państw europejskich, które ’.v 
oparciu o siły zbrojne, obej
mujące również zachodnlo- 
nlemlecką armię odwetową, 
przeciwstawi się szeregowi 
Innych państw europejskich 
— Związkowi Radzieckiemu, 
Polsce, Czechosłowacji i In. 
nvm krajom. Tym samym 
plan utworzenia armii euro
pejskiej bynajmniej nie mo. 

że się przyczynić do utrwale
nia pokoju w Europie. Plan 
taki kryje w sobie przeciwsta 
wlenle Jednej części Europy 
— druglei części Europy.

Nie może on doprowadzić 
do złagodzenia napięcia w sto 
sunkach międzynarodowych, 
lecz przeciwnie przyczynt się 
do rozpalania sprzeczności 
między krajami Eupopy, a 
tym 6amym do spotęgowania 
niebezpieczeństwa nowych a. 
wantur wojennych. Tak więc, 
utworzenie armii europejsk’ej. 
wy z walaj ące J na j n lebezplecz 
nlejsze dla sprawy pokoju w 
Europie siły milltaryzmu nie. 
miecklego, kryje w 6obie gro 
źbę nowej wojny światowej, z 
czym nie mogą nie liczyć się 
miłujące pokój narody na ca
łym świecie.

Występując przeciw tzw. 
„armii europejskiej" rząd ra
dziecki wychodzi z założenia, 
że utworzenie takiej armii by
najmniej nie może przyczynić 
się do utrwalenia bezpie
czeństwa w Europie, lecz nie 
uchronnle doprowadzi do 
wręcz przeciwnych rezulta
tów. Utworzenie takiej armii 
nie ma nic wspólnego również 
z dążeniem do tego, aby n:e 
dopuścić do „bezbronności 
Europy zachodniej",której zre 
sztą nikt nie zagraża.

Zapewnienie bezpleczeńst- 
wa krajów Europy zachodniej 
będzie trwałe, o ile będzie się 
opierało nlę na przeciwsta
wieniu krajów Europy zachód 
niej, krajom Europy wschód, 
niej, lecz na koordynacji wy. 
siłków wszystkich krajów eu
ropejskich w celu zapewnie
nia bezpieczeństwa w Euro
pie. Wysiłki te mogą i powln 
ny opierać 61ę na przyjętych 
dawniej przez odpowiednie 
mocarstwa zobowiązaniach, 
których celem Jest zapobleże. 
nie nowym aktom agresji w 
Europie.

Występując przeciwko utwo 
rżeniu armii europejskiej 
Związek Radziecki działa w 
Interesie zapobieżenia groźbie 
nowej wojny, a więc w Inte
resie zapewnienia prawdziwe, 
go bezpieczeństwa w Europie. 
Związek Radziecki gotów jest 
wspólnie z Innymi krajami 
Europy dołożyć wszelkich wy 
silków, aby przyczynić się do 
zapewnienia bezpieczeństwa w 
Europie przy pomocy odpo
wiedniego porozumienia mię
dzy wszystkimi krajami Euro 
ny, niezależnie od ich ustro. 
Ju społecznego.

Bezpieczeństwo wszystkich 
kralów europejskich może być 
całkowicie zapewnione, fesl! 
właśnie tym celom służyć bę
dą wysiłki Francji 1 ZSRR, 
lak 1 wysiłki innych krajów 
Europy. Wymaga to także, 
aby problem niemiecki, który 
mą niezwykle doniosłe znacie 
nie dla utrwalenia bezpleczeń 
6twa w Europie, został roz

Aktyw rolny wojew. koszalińskiego 
omawia wskazania IX Plenum

(Dokończenie z 2 str.) 
się, że wzrost produkcji gospo
darstwa chłopskiego, rozwój 
hodowli, podnosząca się przy- 
chodowość musi doprowadzić 
pracującego chłopa do wzboga
cenia się i wreszcie do oddale
nia się od drogi spółdzielczego 
gospodarowania.

Przyczyn takiego, z gruntu 
fałszywego pojmowania rozwo
ju gospodarki socjalistycznej 
na wsi, należy szukać jak mó. 
wił w dyskusji tow. Jabłoński
— kierownik Oddziału Spół
dzielń Produkcyjnych Woj. RN
— w niedostatecznym jeszcze 
przyswojeniu sobie podstawo
wych zagadnień nauki marksi- 
stowsko-leninoyrskiej przez 
nasz aktyw.

Dlatego też wielu dyskutan
tów słusznie wskazywało na 
potrzebę coraz intensywniej
szego szkolenia ideologicznego, 
szczególnie aktywu gospoaar- 
czego na wsi, głębokiego stu
diowania i przyswojenia wska
zań VII i IX Plenum KC PZPR.* * *

Narada zwróciła również 
uwagę na szereg innych spraw.

strzygnięty zgodnie z lnteresa 
mi przywrócenia Jedności 1 
niezawisłości Niemiec Jako 
państwa demokratycznego 1 
pokojowego.

Z powyższego można wy
ciągnąć wniosek że skoro rzą 
dy Francji 1 ZSRR dążą do 
utrwalenia pokoju 1 bezpie
czeństwa międzynarodowego, 
to powinny być zainteresowa
ne w bezzwłocznym rozpatrzę 
nlu zarówno całokształtu śród 
ków zmierzających do złago
dzenia napięcia w sytuacll mię 
dzynarodowel. lak 1 specjalnie 
w rozpatrzeniu sprawy bezple 
czeństwa w Europie 1 w odoo 
zwlednlm rozwiązaniu proble- 
'mu niemieckiego. Na tym 
właśnie polega istotą propo
zycji zawartej w nocie rządu 
radzieckiego z 3 listopada 
br.

Ponieważ jednak wymiana 
not między ZSRR a Francją, 
Wielką Brytanią 1 Stanami 
Zjednoczonymi nie doprowa
dziła dotychczas do ukształ
towania się wspólnych poglą
dów w sprawie wymienionej 
wyżei propozycji, istnieje ko
nieczność omówienia tego pro 
blemu podczas odpowiedniej 
konferencji ministrów spraw 
zagranicznych. Jednocześnie 
rząd radziecki przyjmuje do 
wiadomości zawarte w noc'e 
rządu francusk'ego z 16 listo 
pada oświadczenie, że 6wego 
udziału w konferencll mini
strów spraw zagranicznych 
Francji. ZSRR. Wlelklel Bry 
tani! i Stanów Zjednoczonych 
rząd francuski nie uzależnia 
od żadnych warunków wstęp' 
nych. Taklo same oświadcze
nia złożone zostały przez rzą
dy Wlelklel Brytanii 1 Stanów 
Zjednoczonych.

Rząd radziecki, kierując się 
dążeniem do Jak najszybszego 
uregulowania nie cierp'ących 
zwłoki problemów międzyna
rodowych, wyraża gotowość 
wzięcia udziału w konferencji 
ministrów spraw zagranicz
nych Francji, ZSRR, W|el- 
k'ei Brytanii 1 Stąnów Zjedno 
czonych.

Rząd radziecki uważa za 
konieczne oświadczyć, że z 
wyłuszczonych powyżej wzglę 
dów wysunie na tej konferen
cll 6prawę zwołania w naj
bliższym czasie konferencji 
ministrów spraw zagranicz
nych Francji, Wielkiei Bry
tanii, Stanów Zlednoczonych, 
Związku Radzieckiego 1 Chlń 
sklej Republiki Ludowef w 
celu złagodzenia napięcia w 
stosunkach międzynarodowych.

Zdaniem rządu radzieckie
go odpowiednim miejscem dla 
odbycia konferencji ministrów 
czterech mocerstw mógłby 
być Berlin.* * *

Noty analogicznej treści wy 
stosowane zostały przez rząd 
radziecki również do rządów 
Wlelklel Brytanii 1 Stanów 
Zjednoczonych.

Wiele padlo krytycznych 
uwag pod adresem gminnych 
spółdzielń. Na próżno np.—jak 
mówił tow. Wiszmański — kier. 
Wydz. Rolnictwa i Leśnictwa 
PRN w Sławnie, chłopi wielu 
gmin szukali w swoich GS.ach 
materiałów budowlanych — 
które jak rok długi leżały w 
PZGS.

Narada tifawniła poy/ażne 
niedociągnięcia i braki w do
tychczasowej pracy Ekspozytu
ry Okręgowej POM.

Trzeba jednak stwierdzić, 
że stanowczo za mało było na 
naradzie krytyki i samokryty
ki, szczególnie pod adresem 
instancji partyjnych i rad na
rodowych. Brakiem dyskusji 
było również i to, że nie za
wsze krytykujący wskazywali 
na drogi przezwyciężenia tru
dności, niedociągnięć i błędów. 
A przecież zadaniem każdego 
aktywisty partyjnego i gospo
darczego jest posługiwać się 
w codziennym życiu, w walce 
o realrzację polityki partii wy
próbowaną bronią, jaką jest 
krytyka i samokrytyka.

(ZK)
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mają miejsce wypadki samo* 
chodowe, wynikające z lekce
ważenia przez kierowców prze 
pisów regulujących ruch dro
gowy. Szczególnie częstą przy 
czyną wypadków jest naduży
wanie alkoholu.

1 października br kierowca 
Marian Nowakowski jadąc sa
mochodem ciężarowym Nr rej. 
A—72? — na skutek zamrocze
nia alkoholem najechał na 
drzewo przydrożne, rozbił sa
mochód, sam poniósł śmierć 
na miejscu, a dwie osoby z 
nim jadące zostały ciężko ran 
ne.

Dnia 7-go listopada br., trak 
torzysta Józef Manowicz pro
wadząc po pijanemu traktor 
„Zetor‘* wpadł do rowu i 
przygnieciony traktorem — 
poniósł śmierć na miejscu.

Dnia 12-go listopada, kierów 
ca wozu PKS Nr 73-052 kursu
jącego na trasie Słupsk — Kra 
marzyny — po pijanemu a- 
wanturouał się z pasażeręjmi, 
usiłującymi wyciągnąć go z 
gospody w Bytowie.

Obok pijaństwa szoferów 
częstą przyczyną wypadków 
Jest również rozwijanie nad
miernej szybkości na drogach. 
Dnia 12 października na trasie 
Słupsk — Gdańsk zderzyły się 
2 jadące w przeciwne strony 
samochody ciężarowe — kie
rowca Jednego z nich Stani
sław Wilewski jechał z niedo
zwoloną szybkością Koszt re
montu uszkodzonych wozów 
wyniósł 2000 zł.

Ponieważ sprawa ta uroiła 
na naszym terenie do rozmia
rów poważnego problemu, na
leży się zastanowić, w jaki 
sposób zapobiec wypadkom

Trzeba wzmóc pracę poli
tyczną wśród kierowców Trze 
ba więc mocniej związać szo
fera 7. zakładem pracy, zapew 
nić Jego stały udział w życiu 
społecznym, zapewnić mu ople 
kę ze strony organizacji partyj 
nej i związkowej, wskazywać 
mu na błędy, które popełnia, 
wyjaśniać, wychowywać.

Konieczna jest też zaostrzo
na kontrola r' strony kierów 
nlctw zakładów, zatrudniają
cych szoferów z Jednej — 1 
organów MO z drugiej strony. 
W stosunku do szoferów nadu 
żywających alkoholu, kierow
nictwa zakładów powinny wy
ciągać jak najsurowsze kon
sekwencje — do zwolnienia z 
pracy włącznie.

Także organa MO powinny 
ostrzej, niż dotychczas, kontro 
lować i karać naruszających 
przepisy drogowe. Trzeba c»ę 
śclej stosować w praktyce 
przepis, że szofer, prowadzący 
wóz po pijanemu traci prawo 
Jazdy. Trzeba nakładać suro
we grzywny na tych, co rozwi 
Jają na ulicach i szosach nie
dozwoloną szybkość.

z. o.

OGŁOSZENIA
PRACOWNICY POSZUKIWANI

Fragment wystawy zorganizowanej przez pracowników OZK, 
poświęconej rozwojowi kinematografii radzieckiej.

go województwa? Czy kino spełni 
ły należyc e swoją rolę? Czy za
poznały widza z dorobkiem kine
matografii radzieckiej?

Trzeba przyznać, że Okręgowy 
Zarząd Kin przygotował należycie 
k na do Festiwalu. Na specjalnie 
zwołanej odprawie, kierownicy 
kin otrzymali dokładne wytyczne, 
które pomogły im w zorgonizowa-

Szkolenie 
spadochronowe 
i szybowcowe
Aeroklub Ligi Przyjaciół Żołnie 

rza w Słupsku przyjmuje kandy
datów na szkolenie spadochrono
we t szybowcowe, które rozpocz- 
nie się od dnia 10 T.I934 ń

Warunki przyjęcia: ukończone 
15 lat. wykształcenie co naj
mniej 7 klas, zdanie egzaminu 
wstępnego z wiadomości o Poisce 
i świecie współczesnym, odległość, 
zamieszkania nic większa jak 30 
km od Aeroklubu LPZ Słupsk z 
dobrym dojazdem.

Podanie należy kierować do Za 
rządu Wojewódzkiego Ligi Przy
jaciół Żołnierza Koszalin.

Do podania należy dołączyć: 
życiorys, świadectwo szkolne, (od 
pis), świadectwo urodzenia, doku 
ment stwierdzający stosunek do 
służby wojskowej, zaświadczenie 
lekarskie wydane przez lekarza 
rejonowego lub z Ośrodka Zdro
wia, 2 fotogralle, kandydaci poni 
żej 18 lat — zezwolenie rodziców 
poświadczone przez MO lub radę 
narodową.

W atmosferze gorączkowej 
pracy 1 współzawodnictwa upły
wają ostatnie dni godziny ra 
alizacli 4-g« raku planu G-iet 
niego w Ekspozyturze PKS w 
Słupsku. Zameldował już o 
swych zwycięstwach: dział 
transportu towarowego i spe
dycji. który przedterminowo 
wykonał plan w 100 proc. 
Obecnie oczy wszystkich zwró 
cnie są na plon głównego to 
chan łka.

Na czele walczących o rea
lizację 1 roku planu 6.letnie
go krocza PZPR-owcy tow. 
Edward Cygancwsk) i Stani
sław Hajeckl, utrzymując 
współczynniki gotowości tech 
nicznej w 109.96 proc, i szko 
lac pozostałych pracowników. 
Członkowie part!', swoim phzy 
kładem mobilizują całą zało
gę do zwycięskiego wykona
nia planu.

— ..Dziś musimy pracować 
lepiej, niż wczoraj, a Jutro le 
piej. niż dziś" — oświadczy! 
wielokrotny przodownik pra- 
cy, brygadzista ob. Bruno 
Szarafin. Korzystając z do
świadczeń Związku Radziec
kiego. opierając się na wzo
rach pracy organizacyjnej Ko 
wałowa — postanowił on wal 
czyć o najwyższą oszczędność.

Robotnicy Ekspozytury 
PKS w Słupsku ofiarnie wal 
cza o wykonanie planu. Oto 
pierwsi kierowcy samochodów 
towarowych odznaczeni srebr
nymi krzyżami zasługi — tow. 
Bruno Ziółkowski, oraz Jan 
Paterman odznaczony odznaką 
wzorowego kierowcy. podjęli 
dodatkowe zobowiązania o- 
szczędnoścj paliwa i ogumie
nia, a ob. Awieruszko zobo
wiązał się przejechać na sa
mochodzie ..Fiat” na ogumie
niu ..Stomil" 60 tysięcy km. 
Dumnie 1 śmiało brzmią zobo 
wiązania kierowców autobuso 
wych ob Mariana Bobina, Ta
deusza Obojsklego. Antoniego 
Żelaznego, Witolda Zienkie
wicza. którzy zobdtrlązują się 
przejechać 126.75 proc, oso
bo - kilometrów.

Pomnożymy nasze oaiągnię 
cła — mówą .grupa robotników 
przeładunkowych: Jan P'e- 
sio, Teodor Kobus, Jan Korze 
niewski — nie dopuszczając 
do przestojów wagonów prze, 
ładunkowych. Robotnicy wie
dzą. że przestój wagonów lo 
marnotrawstwo, które pociąga 
za sobą duże straty. Załoga 
robot n I k ó w p rzcl a d u n kow y cli 
Już nieraz wysoko przekracza 
ia normy przeładunkowe.

— „Czytamy radziecką lite 
raturę — mówią pracownicy 
przeładunkowi — wiemy, że 
w Związku Radzieckim jest 
znacznie surowsza dyscyplina 
w obsłudze wagonów | samo
chodów. Widzimy, że posiada

Kino - estetycznie udekorowa
ne, koncerty życzeń dla przodow
ników pracy, loteria i „zaczaro
wane krzesła" dla dzieci, seanse 
dyskusyjne organizowane przez

Kronika partyjna
Uwaga 
słuchacze!

WOJEWÓDZKIE BIURO PROJEKTÓW W KOSZALINIE

ZAKUPI
TEODOLITY O DOKŁADNOŚCI POWYŻEJ 30" 
NIWELATORY PRECYZYJNE I TECHNICZNE 
z kotem poziomym 
ARYTMOMETRY RĘCZNE
TAŚMY STALOWE - RULETKI 10-50 m długości

Zgłoszenia kierować do Wojewódzkiego Biura Projektów w Ko
szalinie, ul. Armii Czerwonej 73 - tylko do dnia 30 listopada 
1953 r. > K-305-0

Murarzy, betoniarzy, tynkarzy, cieśli, zdunów oraz robotników nie
wykwalifikowanych do pracy w budownictwie — przyjmie od zaraz 
Budowlane Przedsiębiorstwo Powiatowe w Drawsku. Dla zamiej
scowych - hotel robotniczy. Warunki płacy według akordowych 
stawek zaszeregowania na podstawie taryfikatora w III strefie. Za
interesowani proszeni sq o zgłaszanie się bezpośrednio do dy
rekcji BPP Drawsko, ul. Świerczewskiego 51. K-30S-0

Wojewódzki i Miejski 
Ośrodek Szkolenia Partyj
nego w Koszalinie zawiada 
mia wszystkich słuchaczy 
Wieczorowego Uniwcrsyte 
tu Marksizmu-Lenlnizmu. 
iż w poniedziałek dnia 
3O.XŁ br. o godz. 15-tej 
odbędą się zajęcia dla ro
ku wstępnego w auli Szko
ły Metalowo-Budowianel a 
dla pierwszego roku w sa
li konferencyjnej KW 
PZPR z następującym po
rządkiem: od godz. 15—-17 
wykład z ekonomii poli
tycznej „Produkcja towaro 
wa | pieniądz" oraz od 
godz. 17 — 21 semina
rium z KPZR „O podsta
wach organizacyjnych 
partii marksistowsko-leni
nowskiej".

niu Festiwalu. Ponadto stała kon
trola i pomoc ze strony OZK da
ły dobre wyniki.
młodzież ZMP-bwską, wreszcie 
wycieczki do kabin - wzmogły 
zainteresowanie społeczeństwa 
do tego stopnia, że zakłady pra
cy wytypowały kinoorgamzatorów, 
mających za zadanie propago
wanie filmów i rozprowadzanie 
biletów wśród załogi.

Do szczególnie aktywnych kino- 
organizatorów zaliczyć należy Ro
mana Zielińskiego ze Stoczni w 
Ustce, Wacława Gqskę - dyrekto 
ia Liceum Ogólnokształcqceqo w 
Wałczu, Imgardę Kłos z MPRB w 
Słupsku i Szmokowa ze Stupskiej 
Fabryki Sprzętu Okrętowego, któ
ry w okresie trwania Festiwalu 
rozprowadz i wśród załogi 200 
abonamentów i 1200 biletów.

Duże zainteresowanie filmem 
radzieckim i stała współpraca z 
krnami cechowała szkolę TPD w 
Szczecinku, Słupska Fabrykę Na
rzędzi Rolniczych, Słupskie Fabry
ki Mebli. Fabrykę Sprzętu Okręto
wego, Stocznię i Centralę Rybna 
w Ustce.

Kino nosze znacznie przekroczy 
ły plany. Filmy radzieckie obejrza
ło wiele ludzi na wsi, nawet tam, 
gdzie z filmem docierajq kina 
objazdowe jedynie raz na mie- 

' siąc. Stolo się to dzięki temu, że 
k na wiejskie obsłużyły oprócz 
stałych miejsc - cały szereg gro
mad: PGR-y, POM-y i spółdziel
nie produkcyjne, dzięki temu 
wreszcie, że kina dowoziły na 
seanse autami ludzi z okolicz-

Poczekalnia kina „Sława" w Sławnie była w okresie Festiwa
lu starannie i estetycznie udekoi cwana.

Pracownika wykwalifikowanego w branży metalowo-drzewnuj 
oraz w branży odzieżowej - konfekcji ciężkiej na stanowisko inspek
tora kontroli technicznej - zatrudni natychmiast Oddział Woje
wódzki „Spólnoty Procy" w Koszalinie, ul. Szeroka 24. Bliższych 
informacji udzieli dział kadr „Spólnoty Pracy" w Koszalinie, ulica 
Szeroka 24. K-312-0

Kina
KOSZALIN — ..Nowa Huta’* — 

„Pod tureckim jarzmem4*.
Seanse godz. 16. 18 i 211,15.
„Młoda Gwardia"—Rokósbowo— 

nieczynne.
SŁUPSK — „Polonia” — 

„Zagubione melodie4'.
Seanse godz. 16, 18 i 20.

Radio
PROGRAM I

30 listopada 1953 (poniedziałek)
Wiadomości 5.05. 6 00, 7.00, 7.35, 

12.04, 16 00, 20 00, 23.00.
5.10 Aud. dla wsi. 5.20 Konc. 

6.10 Wiązanka met 6.20 Wiad. 
sport. 6 50 Clmn. 7.20 Konc. soli
stów. 7.50 Kalend, radiowy. 8 00 
Konc. poranny. 9.00 Aud. dla ki.

nych wsi (jak w Ustce. Slowniel, 
zacieśn'ajqc tym samym łączność 
miasta ze ws'a.

W okresie przygotowań i trwa
nia Festiwalu podn osi sę zna
cznie styl pracy kin. Z poszczegól
nych pracowników wyrosły zwarte 
kolektywy. Kina - „Kącikami Przy
jaźni" i bogatą reklamą przy
ciągały widza. Zoraanizowaną 
przez pracowników OZK wystawę 
o rozwoju filmu radzieckiego 
zwiedziło 10 tys ęcy osób.

Poclsumowujqc pracę naszych 
kin, w okresie trwania Festiwalu 
Filmów Radzieckich. możemy 
stwierdzić, że zrobiły one wiele, 
aby przybliżyć filmy radzieckie do 
naszego społeczeństwa. Film ra
dziecki stał się przyjacielem ludzi 
pracy naszego województwa.

Załoga
Ekspozytury PKS w Słupsku 

w przededniu 
realizacji planu rocznego

Minął Miesiąc Pogłębienia i 
Przyjaźni Polsko-Radzieck ej i co-[ 
rocznie organizowany Festiwal 
Filmów Radzieckich. Jaki był pr/e 
bieg Festiwalu na terenie nasze-

Prezydium Wojewódzkiej Rady Narodowej w Koszalinie 
na podstawie art. 2 ust. 1 f art. 5 ust. 2 pkt. 5 dekretu 
o zmianie | ustaleniu Imion i nazwisk (Dz. U. R P. Nr 56, 
poz. 310 z 1945 r.) decyzją z dnia 5 października 1953 r.’ 
Nr Sa. A. 11-1-9/88/53 r. zmieniło ob. Kud Kazimierzowi 
nazwisko z Kud na KUDZINSK1. P-653-1

Film radziecki — 
przyjacielem ludzi pracy

my jeszcze sporo niedomagam 
Tylko współpraca załogą pio. 
nu głównego mechanika, cizia 
łu transportu i spedycji no
że je usunąć".

Współpraca ta wymaca u- 
trzymanla stałego kontaktu, 
aby wspólnie rozwiązywać tru 
dnoścą dyspozycyjne tak czę
sto występu lace w przedsię
biorstwie. Dla zmnielszenla 
kosz,łów własnych załoga sto
suje fak najdalej Idąca ,oszc’ę 
dność materiału i narzędzi 
Troska o nia^yny. silniki, od 
powlednią |<h konserwacja 
przedłużają ..życic" każdego 
samochodu—co równi'1* wpły
wa na obniżenie kosztów. Ro
botnicę wiedza, że dobra co- 
snodarka. wykonanie zadań 
planowych przed terminem, 
wykonanie planu przewozów 
j planu finansowego PKS — 
to nie' tylko zanewnlenle lu- 
d^-m pracy wygodnych doja
zdów, to nie tylko sprawny 
tranśnort towarów zapewniają 
cv zaopatrzeni® ludzi omcy— 
ale ’o równie’/ wygospodaro
wanie planowego życku — erę 
śc> liasżeco rlcchcdn narorlo. 
weco. Dochodu, z którego tak 

orT'maczamy w roku 
1954 I 55 na podniebienie 
steny *vcjowe( mas praeuin- 
cvch. Dląteffo te> /Mogą PKS 
stara sjp ewe zadania wyko
nać jak najleple) | przed ter
minem

TADEUSZTAZAPCZYK 
Korespondent ,.Głosu'1

Serdeczno troska zafoęri PKS 
o wykonanie planu przez przed 
sfebiorstwo. o wykorzystanie w 
pełni możliwości transporto
wych PKS — jak pisze Iow. la- 
zarczyk — jest godna najwyż
szego uznania.

Ale napływające do redakcji 
od innvch korespondentów wia
domości świadczą, że niektó
rzy pracownicy Ekspozytury — 
w pogoni za procentem wyko
nania planu, zapomnieli o istot 
nvm celu ich pracy, celu same
go planu PKS — wykonania po 
trzebnych społeczeństwu usług 
przewozowych.

Jak donosi Iow. R. R. kore
spondent „Głosu" — robotnicy 
PKS. którzy dnia 22. XI. br. 
przywieźli ceałe no budowę w 
Ustce — zrzucili tę cegle na 
stos, nie dbajac o to, czy w 
ten sposób ulegnie ona zni
szczeniu, czy się potłucze, albo 
przemoknie.

— Nie mapry czasu bawić 
się z układaniem cegły w ko. 
złv — powiedzieli. Mamy 
akord i musimy starać się, by 
samochody jak najwięcej prze
wiozły. a my jak najwięcej roz 
ładowali.

Zwracamy uwagę organiza
cji, partyjnej i kierownictwa 
PKS w Słupsku na niesłuszny 
stosunek pracowników do ich 
zadań.

Uchwalą Prezydium Rządu 164/53 z dnia 25. II. 1953 r. 
GMINNE SPÓŁDZIELNIE „SAMOPOMOC CHŁOPSKA" 
prowadzą skup skór świńskich z uboju gospodarskiego. 
Za sprzedaż skóry świńskiej dostawca otrzymuje następu

jące ceny:
V. 9 30 Rapsodia norweska. 9.40 
Schubert. 1105 Aud. dla ki. I. 
11.23 . Muz. | aktualności. 12.13 
Muz. ludowa różnych narodów. 
12.45 Aud. dla wsi. 13 00 Muz, po
pularna. 13 30 Konc. Solistów 15 30
Aud. dla dzieci. 16.10 Muz. 16 25 
Piosenki radź. 16 45 ..Jak Łysenko 
odkrył prawa rozwoju roślin". 
17.00 Radiowy kurs Jęz. ros. dla 
zaawansowanych. 17.20 Konc 
rozrywk. 18 00 „Na szerokim 
świecie". 18.15 Konc. popularny.
18 45 „Poznajemy formy muzycz
ne" — aud. sł -muz. 19.16 „Na 
młodzieżowej anłenie". 19 45 Aud.

'dla wsi. 20.28 Wiad sport. 20.45 
..Miasto nowych ludzi" ode. pow. 
21.05 Muz. tan. 21.30 Recital for
tepian. Kędry. 22.00 „Muz. pol
skiego Odrodzenia" — aud. st- 
muz.

za skórę zaliczoną do kl. I — zł 30,— za 1 kg
♦» >» »» .. kl. II — zł 25.— za 1 kg
»» *» »» „ kl. III — zł 20.- za 1 kg
»» ♦» »» kl. IV — zł 16.— za 1 kg 

kg** ’♦ „ kl. V — zł 12.— za 1

Za skórę kl. 1 — 40 dkg skóry podeszwowej
,, kl. II — 35 dkg ».. „ kl. III — 30 dkg »» ,,
„ kl. IV — 25 dkg

„ „ ki. V — 20 dkg

Oprócz wysokiej zapłaty dostawca ma prawo do nabycia 
M°rmic Premii skórę podeszwową po cenie od 120 do 
136 zł za kg w nastenuiacych ilośclarh-

Ubój gospodarczy może być dokonany w publicznej rzeźni, 
w gminnym punkcie uboju lub zagrodzie rolniczej' 

K-304 -Ó
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Z narady alitywu piłkarskiego

S P 0 R T II W C Y!

Czytajcie
i prenumerujcie 

wiejskie wydanie
Przeglądu 

Sportowego

Węgrzy zademonstrowali grę najwyższej Klasy

Węgry - Anglia 6:3 (4:2)
Merrick musiał skapitulować. Te
raz nastąpił odpowiedni moment, 
aby na arenę wystąpił ze swymi 
umiejętnościami strzeleckimi — 
Puskas.

W 25 minucie strzeli! on kapi
talna bramkę. Gdy cały napad 
węgierski przedostał się na pole 
karne Anglików, Puskas uciekł 
nagle głęboko do tylu, tam po
słał piłkę Csibor. Puskas majqc 
na karku dwu przeciwników, rzu
cił s'ę w tłum obrońców i prze
rzuciwszy nad nimi piłkę, dostał 
ja będqc już przed samym tylko 
Merrickiem. Udał, że strzela pra
wą nogq i w tym momencie bram 
karz wyskoczył do robinsonady. 
Wtedy Puskas lewq nogą posłał 
piłkę w wolny róg, a za chwilę 
przyjmował gratulacje swych ko
legów. Nie wytrwało 7 minut 
i Puskas ponownie zdobył bram
kę, a wynik brzmiał 4:1.

(Dokończenie na tXr. 2)

następny, spełniła pokładane w 
nie| nadzieje.

Obszerne sprawozdanie zarzę 
du SPN WKKF w Koszalinie 
przeanalizowało głęboko niedo* 
ciągnięcia i osiągnięcia naszego 
piłkarstwa oraz podało kon- 
krełne. realne wnioski i zadania 
stojące przed naszym aktywem 
piłkarskim.

Żywa i boqata dyskusja je
szcze bardziej uwypukliła nieś 
dociągnięcia, a zabierający 
głos przedstawiciele kół i zrze 
szeń wysuwali wnioski zmie
rzające do Jeszcze lepszego 
rozwoju piłki nożnej w naszym 
woiewództwie.

Na zakończenie, wyróżniają* 
cv się działacze 1 zawodnicy 
otrzymali dyplomy uznania.

Materiały z narady zamiesz
czać będziemy w ciągu najbliż
szych dni.

nizowall je oni bowiem w sali 
sportowej szkoły TPD Nr 2, 
mimo, te młodzież tej szkoły z 
pewnością wołałaby uprawiać 
sport niż patrzeć na dewastację 
cennego obiektu.

Mimo ostrego sprzeciwu Wy 
działu Oświaty Woj. RN, Miej
ska Rada Narodowa wyraziła 
zgodę na organizacją targów 
w sali sportowej.

Zarówno kierownictwo szko
ły jak i niektórzy członkowio 
Prezydium MRN nie zdają so
bie widocznie sprawy z tego, 
że są specjalne okólniki i za
rządzenia, zabraniające wyraź
nie organizowania tego rodzaju 
imprez w salach' spbrtowych.

Prasa całego świata w 
dalszym ciągu poświęca 
wiele miejsca wspaniałe
mu zwycięstwu piłkarzy 
Ludowych Węgier nad 
niepokonaną dotychczas 
na własnym boisku repre
zentacją Anglii. Jak Już po 
dawaliśmy, prasa zagrani
czna w obszernych komen 
tarzach podkreśla dosko
nałą grę wszystkich za
wodników węgierskich 
zwracając szczególną uwa
gę na ich wysoki poziom 
gry, jakiego nie widziano 
dotychczas na boiskach 
piłkarskich świata. A oto 
kilka dalszych głosów pra 
sy zagranicznej:

Przewodniczący Węgierskie
go Komitetu Kultury Fizyczne j~ 

1 legyi stwierdził m. in„ że za
wodnicy Węgier zagrali lepiej 
niż w spotkaniach na XV 
Igrzyskach Olimpijskich w Hel 
sinkach, gdzie zdobyli złoty 
medal, oraz że w spotkaniu Wę 
gry — Anglia piłkarze węgier
scy zagrali swój najpiękniejszy 
dotychczas mecz.

„Szabat Nep" przypominając

Głosy prasy zagranicznej 
o meczu Węgry —Anglia

Zdobywajcie 
SPO!

kademickle Zrzeszenie Spor
towe.

W punktacji terytorialnej 
pierwszo miejsce 1 nagrodę 
Głównego Komitetu Kultury 
Fizycznej zdobył WKKF — 
Bydgoszcz. Drugie miejsce 
zajął WKKF — Stallnogród 
przed WKKF — Rzeszów.

Na zakończenie uroczysto
ści zebrani wysiali meldunek 
do Marszalka Polski Konstan
tego Rokossowskiego.

BSPO 1 733.975 odznak
BSPO z wyróżnieniem, 
1.035.645 odznak SPQ I stop
nia. 204.720 odznak SPO II 
stopnia oraz 114.296 odznak 
SPO II stopnia z wyróżnie
niem. Wiceprzewodniczący 
Procek podkreślił, że sa to 
ilości przekraczające wszelkie 
osiągnięte dotychczas rekordy 
masowości. O poziomie impre
zy świadczy łączno uzyskanie 
w wielolx>Ju 400 wyników 
lepszych niż minimum II klasy 
sportowej.

Po referacie, przewodniczą
cy GKKF — W. Reczek wrę
czył nagrody za czołowe mlcl- 
sca zajęte w- wieloboju oracz 
rady główne zrzeszeń i Woje
wódzkie Komitety Kultury Fi
zycznej.

Nagrodę Marszalka Polski 
K, Rokossowskiego zdobyło 
młode zrzeszenie snortowe 
Zryw, Drugie miejsce zajęli 
sportowcy Ludowego Zrzesze
nia Sportowego, a trzecie A-

W dniu wczorajszym w sali 
konferencyjnej Wojewódzkiej 
Rady Narodowej w Koszalinie 
odbyła się ogólnowojewódzka 
narada aktywu piłkarskiego, w 
której uczestniczyło blisko 100 
działaczy i zawodników z tere
nu całego województwa.

W naradzie wzięli również 
udział przedstawiciele organi
zacji politycznych i central
nych władz sportowych.

M. in. w prezydium zasiedli- 
tow. Z. Wieliński z KW PZPR, 
przedstawiciel Sekcji Piłki Noż
nej GKKF — tow. Krzvński. 
sekretarz WKKF w Koszalinie 
— tow. Gumienr.y.

Narada, która miała na celu 
podsumowanie dotychczasowej 
pracy sekcji piłkarskich na te
renie naszeąo województwa 
oraz wytyczenie zadań na rok

Młody Ziembiński 
wysunął się 
na drugie miejsce

W przedostatniej 15 rundzie 
turnieju szachowego o mistrzo
stwo Polski uzyskano następu
jące wyniki:

Ziembiński pokonał Platera, 
Ciejka — Kwileckiego, Łuczy- 
nowicz — Dodę, Witkowski — 
Mięsowicza, a Gadaliński — 
Kwapisza.

Partie: Szymański — Makar
czyk I Grynfeld — Dworzyński 
zakończyły się remisem.

W turnieju prowadzi w dal
szym ciągu Śliwa — 10 pkt 
(dwie partie odłożone) przed 
Ziembińskim — 10 pkt., Szapie- 
lem 9,5 pkt (jedna partia odlożo 
na). Brzózka — 9 pkt. (jedna 
partia odłożona), Makarczy
kiem, Platerem i Witkowskim
— po 9 pkt. oraz Grynfeldem
— 8,5 pkt.

Piłkarze 
koszalińskiej „Gwardii4* 
dotrzymali słowa

Piłkarze koszalińskiej Gwar 
dli dla uczczenia rocznicy 
Wielkiej Rewolucji Paździer
nikowej zobowiązali się w ul), 
roku zasłużyć w bieżącym sezo 
nie na miano najlepszego 
zespołu pod względem dyscy
pliny 1 zachowania się na boi
sku. Gwardziści dotrzymali 
słowa. Za wzorową postawę na 
boisku, czystą grę 1 koleżeń 
skość otrzymali oni na wczoraj 
szej naradzie aktywu piłkar
skiego dyplom uznania. I dru
żyna Gwardii w ciągu całego 
sezonu nie otrzymała ani Jed. 
nego napomnienia. Obok dy
plomu dla całej drużyny, dy
plomy honorowe otrzymali 
także: Blałaslńskl, Czechowicz, 
Wieczorek, Kozłowski, Ko- 
rtieczny I Kretek oraz znany 
działacz Gwardii tow. F. Sol
ski.

\iezly poziom na porząlek srzonu

Wojewódzkie mistrzostwa ZS „Gwardia"
w tenisie stołowym

Krajowa naradaZMP 
w sprawie 
kultury fizycznej 
i sportu

W dniu 28 listopada obra
dowała w Warszawie Krajowa 
Narada ZMP w sprawie kul
tury fizycznej I sportu.

Za stołem prezydialnym ob
rad w sali Związku Nauczy
cielstwa Polskiego m. in. 
miejsca zajęli; przewodniczą
cy ZG ZMP — Pllawka, prze
wodniczący GKKF — Reczek, 
zastępca kier. Wydz. Org. KC 
PZPR — Wieczorek, prze
wodniczący ZG LPŻ — gen. 
Turski, prezes CUSZ — Za
rzycki, czołowi sportowcy — 
Ciachówna i Kocerka, czoło
wi aktywiści sportowi — Ka
mińska (Rzeszów), Paliszewski 
(Starachowice) | inni.

Referat o zadaniach orga
nizacji ZMP w dziele upo
wszechnienia kultury fizycz
nej i sportu wśród młodzieży 
miast ] wsi wygłosił sekretarz 
ZG ZMP — Wegner, po czym 
wywiązała się ożywiona dysku 
sja, w której mówcy analizo
wali osiągnięcia I braki pracy 
ZMP-owskiej w dziedzinie 
KF | sportu. Na zakończenie 
obrad podjęto uchwałę zmie- 
rzającą do poprawienia stylu 
pracy ZMP w dziedzinie spor
tu.

(Sprawozdanie z narady po
damy później).

Wielobój sportowy 
pobił wszelkie rekordy masowości

Drużyna Ukrainy 
zdobyła 
mistrzostwo 
ZSRR w gimnastyce

W Leningradzie zakończyły 
się 26 bm. mistrzostwa ZSRR w 
gimnastyce, rozegrane z udzia
łem drużyn wszystkich republik 
związkowych oraz reprezenta
cji Moskwy i Leningradu.

Zwycięstwo zespołowe odnio 
sla reprezentacja Ukrainy — 
1697,35 pkt., w składzie które], 
prócz znanych, doskonałych za
wodników — Grochowskiej 
Konowalowej l Czukarina, star 
towalo wielu utalentowanych, 
młodych gimnastyków. Drugie 
miejsce zajęła drużyna Moskwy 
— 1694,26 pkt. Barw jej bronili 
m. in. Urbanowiczowa, Kaliń- 
czuk i Muratów.

Zawody odbyły się według 
programu przewidzianego na 
mistrzostwa świata w r. 1954 
Obserwowali je obecni w Le
ningradzie przedstawiciele Mię
dzynarodowej Federacji Gimna 
stycznej — FI J. Przewodniczący 
Federacji — Szwajcar Thoeni 
podkreślił doskonałą organiza
cję mistrzostw, sumienność ko
legium sędziowskiego, oraz 
zdyscyplinowanie i wysoki po
ziom zawodników.

W głównym Komitecie Kul
tury Fizycznej odbyła się 27 
listopada uroczystość wręcze
nia nagród zwycięskim zrze
szeniom i województwom w 
masowym wieloboju sporto
wym, zorganizowanym na 
cześć 10-lecla Ludowego Woj
ska Polskiego o nagrodę Mar
szałka Polski K. Rokossow
skiego.

Na uroczystość przybyli: 
przewodniczący GKKF — W. 
Reczek oraz wiceprzewodni
czący GKKF — Procek, przed
stawiciel ZG ZMP — Boro
wik. przedstawiciele Woje
wódzkich Komitetów Kultury 
Fizycznej oraz rad głównych 
zrzeszeń sportowych. Wojsko 
reprez.entował oficer Przyll- 
plak.

Referat podsumowujący u- 
dzial sportowców całego kraju 
w masowym wieloboju spor
towym wygłosił wiceprzewod
niczący GKKF — Procek. 
Mówca stwierdził m. In., że 
masowy wielobój był imprezą, 
która dobrze przysłużyła się 
sprawie rozwoju polskiego 
sportu. Na terenie całego kra
ju uczestnicy wieloboju, u- 
możliwlającego swoim regula
minem zdobywanie norm na 
odznakę SPO. uzyskali łącznie 
ok. 4,5 miliona norm, zdoby
wając 1.175.438 odznak

Dlaczeno właśnie w sali sportowej?
Takie pytanie można by za

dać organizatorom tegorocz
nych targów zimowych. Zorga-

Zmiany w rozgrywkach ligowych
W związku z reorganizacją spor i 

tu w wojsku i wycofaniem z roz
grywek j drużynowych OWKS, 
CWKS 1 WKS, przewodniczący 
Głównego Komitetu Kultury Fi
zycznej zatwierdził na wniosek 
poszczególnych sekcji GKKF na
stępujące zmiany w rozgrywkach 
ligowych.

W I 1 II lidze piłkarskiej utrzy 
many zostaje chwilowo w roku 
193* obecny stan ilościowy dru
żyn, tzn. po wycofaniu drużyn 
wojskowych pozostaje w I lidze 
11 drużyn 1 w II lidze II drużyn. 
Z 1 ligi spadają w 1953 r. dwie 
drużyny, a na ich miejsce wcho
dzą dwie, drużyny z II ligi. Z II 
ligi spadają trzy drużyny, a wo
bec zakończenia rozgrywek eli
minacyjnych o wejście do II ligi 
i wycofanie WKS Rzeszów, awan 
sują do II ligi dwie drużyny, za
miast trzech.

W I i II lidze bokserskiej miej
sca wycofanych z rozgrywek 
OWKS nie zostaną uzupełnione. 
Wyniki osiągnięte dotychczas 
przez zespoły, które odbyły spot
kania z drużynami OWKS. zosta
ły anulowane, zamiast dwóch dru 
żyn, które miały spaść z I ligi do 
li ligi 1 z II ligi do klasy A — z 
obu lig spadnle po jednej dru
żynie.

Zgodnie z regulaminem, po dwa 
zespoły, które zdobędą prawo a- 
wansu, wejdą do I ligi i dwóch 
grup II ligi. Piąty zespól awansu 
jacy do II ligi wyłoniony zosta
nie spośród czterech wicemi

strzowskich drużyn, walczących 
o wejście do II ligi w dodatko
wych spotkaniach.

W lidze koszykówki kobiet na 
tnlejsce wycofanej drużyny 
OWKS Kraków wchodzi drużyna 
CWKS, a w rozgrywkach statków 
ki kobiet klasy wydzielonej miej 
sce wycofanego OWKS Dublin 
zajnile również drużyna CWKS.

Z rozgrywek 1 ligi koszykówki 
mężczyzn w tym sezonie spadają 
trzy drużyny, a na ich miejsce 
awansują dwa pierwsze zespoły z 
rozgrywek II ligi.

Z rozgrywek II ligi w sezonie 
1933 — 54 spadają dwie drużyny, 
a wchodzą cztery pierwsze druży
ny wyłonione spośród mistrzów 
wojewódzkich klasy A.

W lidze hokeja na trawie na 
miejsce wycofanego OWKS Wro
cław powołana została drużyna 
CWKS Wrocław.

Do ligi hokeja na łodzie na miej 
sce wycofanego OWKS Kraków 
powołana zostanie drużyna wyty
powana przez sekcję hokeja na 
lodzie GKKF. Tak więc skład 
ilościowy ligi hokeja na lodzie po 
zostanie bez zmian i liczyć będzie 
12 zespołów. I

o wartości zwycięstwa, wywal
czonego na obcym terenie, w 
ojczyźnie piłki nożnej pisze: 
„Każdy Węgier potrafi ocenić, 
że zwycięstwo zostało wywal
czone w najtrudniejszych wa
runkach".

„Nepsport" podkreśla m. in., 
że zawodnicy węgierscy na 
wszystkich pozycjach przewyż
szali swoich przeciwników, a 
piłkarze angielscy byli bezrad
ni wobec wspaniałej gry Wę
grów.

Dziennik „Times" pisze 
m. in.: „Anglia została pobita 
pod każdym względem, zarów
no pod względem technicznym 
jak i taktycznym. Footbal an
gielski może być dumny zę 
swej przeszłości, ale teraz mu
si się on przebudzić".

Włoskie pismo sportowe 
„Corriere Della Sporto" poświę 
ca czołowy artykuł sprawozda
niu z meczu, pisząc m. in.: „Po 
raz pierwszy Anglia została po
bita na swojej wyspie przez na 
rodową drużynę kontynentalną. 
W praktyce pół godziny gry wy 
starczyło do zlikwidowania 
„lwa brytyjskiego" przez prze
ciwników.

Sto tysięcy widzów stłoczonych 
na Wembley Stadion osłupiało, 
gdy w 1 minucie meczu Węgrzy 
odegrali wyuczony na pamięć 
wariant ataku i Sandor Hidegkuti 
zakończył go piekielnym strzałem 
w siatkę. Na trybunach zapano
wała martwa cisza i tylko skrom
na grupa kolonii węgierskiej dar
ła się z radości wniebogłosy. 
Dopiero w parę chwil później 
Anglicy wstrząśnięci tym nieocze
kiwanym ciosem doszli do sie
bie.

W 16 min. Węgrzy uzyskali 
drugą bramkę ze strzału Hideg- 
kutiego, ale sędzia jej nie uznał, 
dopatrując się spalonego. W 
2 minuły później Mortensen prze- 
jqwszy podanie Matthewsa, zdo
był wyrównanie. V/ serca Angli
ków wst^-ćla otucha, chociaż na 
hoisku trudno było dia niej zna
leźć uzasadnienie. Jakoż i w 3 
minuty po tym wydarzeniu Hideg
kuti zmylił zwodem Johnsona i

Wczoraj w sali Domu lii li
tu rv przy ul. Morskiej w Ko 
szailnlo rozegrane zostały in
dywidualne mistrzostwa woje
wództwa ZS Gwardia w teni
sie stołowym. W mistrzost
wach wzięło udział 25 zawód 
njków z Koszalina, Słupska 1 
Bytowa. Jak na początek sezo 
nu zawody 6tały na niezłym 
poziomie, przy czym najlep
sze przygotowanie wykazali 
zawodnicy koszalińscy. Niespo 
dziewanl© .dobrze wypadl] rów 
niej ping-ponglścl z Bytowa, 
z których dwóch zapewniło »o 
bie miejsce w finale. Nato
miast o wiele słabiej niż się 
spodziewano wypadli slupszcza 
nie. Ogólnie trzeba stwierdzić 
na podstawie mistrzostw, że 
w porównaniu z ubiegłymi la 
ta mi poziom tenisa stołowe, 
go w ZS Gwardia wyraźnie 
6ię podniósł. Świadczy to do 
brze o wszechstronnej pracy 
tego zrzeszenia w naszym wo 
jewództwle.

Rozgrywki eliminacyjne od 
były się w trzech grupach, z 
których do finału kwalifiko
wało sie Po dwóch pierwszych 
zawodników. Już w eliminac
jach. na wszystkich trzech sto 
łach na których odbywały się 
rozgrywki, można było ogl i 
dać ciekawe, zacięte 1 stojące 
na dobrym poziomie spotka
nia, przy czym jak już wspó. 
mlnall.śmy niespodzianka bv. 
Ja tu dobra postawa zawodni
ków z Bytowa.

W godzinach popołudn'o- 
I wych odbyły się gry fin-ło- 

we. Sześciu finalistów walczy 
lo tu systemem każdy z k iż. 
dym. Do najciekawszych soo. 
tkań nalegały gry: Sllżewskie 
go z Medekszą, w której z.wv 
ciężył Medekszą 2:1 oraz Ju 
raszczyka ze Sliżcwsklm. wy
granej przez Sllżewsklego 2:1.

Pierwsze miejsce z finale 
zajął Czechowicz (Kosza'1 ' 
zwyciężając wszystkich P~z 
ciwników w stosunku 2:0 I 
zdobywając tym samym tytuł

mistrza województwa z.~> 
Gwardia. Drugie miejsce i ty 
tul wicemistrzowski uzyskał 
Medekszą (również z Koszuli 
na). Niespodzianka było zaję
cie dalszego miejsca przez 
Sllżewsklego, który wykazał 
słabą odporność nerwową.

A oto Jak przedstawia się 
końcowa tabela grupy finału, 
w ej:

pkt. st. 
set.

1. Czechowicz (Kosz.) 5 10 0
2. Medekszą (Kosz.) 4 7'5
3. Majer (Bytów) 3 6:4
4. Silżewskt (Kosz.) 2 5'7
5. Juraszczyk (Kosz.) 1 3:9
6. Pawlikowski (Byt.) 0 1:10

Podkreślić należy sprawną 
I energiczną organizację za
wodów, która spoczywała w 
rękach działaczy Zarządu Wo 
jewódzkiego ZS Gwardia.

Z ostatniej rliwili

Spójnia Koszalin - 
Kolejarz Słupsk 
10:10

W meczu pięściarskim s mi
strzostwo klasy wojewódzkiej 
Spójnia koszalińska zremisowała 
w Słupsku z miejscowym Koleją 
rzem 10:10.

Do niespodzianek wieczornych 
walk m. łn. należy zaliczyć prze
braną walkę w w. ciężkiej Jarmu 
łowicza z młodym zawodnikiem 
Kolejarza Kantowskim.

Sprawozdanie podamy w na* 
stępnym numerze.



Międzynarodowe zawody pty 
wackie młodzieżowych repre
zentacji Węgier i Polski roze
grane na pływalni AWF w 
Warszawie, wygrali Węgrzy w 
stosunku 140:87 pkt.

Na zdjęciu: zwycięzca na 
100 m. stylem dowolnym męż
czyzn - Karpaty (Węgry).

(Foto - CAF)

Ze sportu 
w Byiowie

Ostatnio w Liceum Pedago
gicznym w Bytowle odbyło się 
zebranie tamtejszego SKS-u. 
Koło podsumowało wyniki do
tychczasowej pracy.

Kolo ma sekcje: siatkówki, 
lekkoatletyki, boksu, gimna
styki oraz tenisa stołowego.

SKŚ organizował niejedno
krotnie spotkania towarzyskie 
z Innymi kołami. Na ogólno
polskiej spartakiadzie szkolnej 
we Wrocławiu uczennica II kia 
sy W. Blnda.s zajęła drugie 
mlej-zce w torze przeszkód. Z 
wyróżniających się sportow
ców warto wymienić także do
brego siatkarza 1 lekkoatletę 
J. Brzezińskiego.

Sportem w szkole' szczegól
nie interesują się tacy profe
sorowie Ja.k Z. Kurz, St. Pań
ków oraz A. Nawrot.

Na zebraniu dokonano tak
że wyboru nowych władz oraz 
opracowano plan pracy. SKS 
przystąpił Już do jego realiza
cji.

W. Perehuda

(Dokończenie z 1 str.)
To już nie była porażka — to 

było prawdziwe Waterloo dla te
go angielskiego Napoleona, któ
ry bezkarnie podbijał w ciągu 
90 lat wszystkie stadiony' świata.

Dopiero ostatnie 8 minut 
pierwszej połowy należą do An
glików. Wprawdzie przez cały 
czas ich nagłe wypady flankami 
stwarzały poważną groźbę dla 
Węgrów, jednak dopiero w koń
cowych momentach tej części 
gry zmasowane ataki gospodarzy, 
ich ciężkie jak taran uderzenia 
wprawiły defensywę węgierską w 
ciężką sytuację. W 41 min. Mor- 
tenscn objechał Loranta I z 16 
metrów strzelił płasko na bram
kę, a Grosics spóźnił się o se
kundę z robinsonadą.

W przerwie starym zwyczajem 
maszerowała po boisku orkiestra, 
wygrywając jakieś przedziwne, 
smętne marsze, a szkocki kob
ziarz do.ł w dudy ile sił w płu
cach. Nic jednak nie mogło za
głuszyć gorączkowych rozmów, 
jakimi rozbrzmiewał stadion, 
Przekręcając śmiesznie nazwiska 
Węgrów, widzowe z zachwytem 
rozprawiali o świetnych piłka
rzach, ale wszyscy jeszcze liczyli 
po cichu na słynny finisz swe] 
drużyny. Aż do tej pory świeciło 
blade, jesienne słońce, chowało 
się jednak szybko za wysoki dach 
trybun, jakby nie chcąc asysto
wać przy widowisku, które miało 
w wyniku zedrzeć nimb niepoko- 
nalności z imienia gospodarzy. 
Spadała natomiast na ziemię 
c’ężka, żółta, obrzydliwie mokra 
mgła.

Jeszcze kilka minut po wzno
wieniu gry trwa szybkie jej tem-

Echa prasy węgierskiej i angielskiej 
po meczu piłkarskim Węgry-Anglia

kontakty na tym polu zbliża
ją narody 1 służą sprawie po* 
koju".

• • •
Angielskie pisma, komentu

jąc dotkliwą porażkę reprezen 
tacyjnej drużyny Anglii w me 
czu z mistrzem olimpijskim — 
Węgrami, którzy po raz pierw 
szy w dziejach pliki nożnej po 
konali zespół Anglii na Jego 
własnym boisku, zmuszone są 
przyznać wobec zdecydowanej 
przewagi piłkarzy węgier
skich, że zespół Węgier pod 
każdym względem przewyższał 
swoich przeciwników.

To, co pokazali Węgrzy — 
pisze londyński ,,Dally Mail'' 
— chclałoby się oglądać na 
wszystkich spotkaniach piłkar
skich. Jedenastu młodych lu
dzi zachwyciło wszystkich 
swym, wspaniałym rzemiosłem 
plłkarstwa. Drużyna angielska 
była wyczerpana kondycyjnie 
przez szybkich Węgrów 1 zo
stała pokonana pod każdym 
względem.

Węgrzy przewyższali na6zą 
reprezentację przede wszyst* 
kim szybkością 1 kondycją — 
pisze „Dally Herald".

„Dally Telegraph" zwraca 
uwagę, że wszyscy zawodnicy 
węgierscy, od bramkarza do 
napastnika, mieli wyraźną 
przewagę nad reprezentanta
mi Anglii.

Tom Flnney — lewoekrzy
dlowy reprezentacyjnej druży
ny Anglii, który nie brał u- 
dzlału w meczu z powodu kon
tuzji, wypowiedział się na ła
mach „Dally Express", Iż Wę 
grzy pokajali najładniejszy 
futbol, Jaki kiedykolwiek wi
dział. Był to najpiękniejszy po 
kaz gry. lekcja, która nie pój 
d7fe na marne.

Z wizyfg u świdwińskiego SKS-u

NAUKA i SPORT

O tym, że zamieszczony w 
ostatnim „Głosie Sportowca" 
artykuł o niedostatecznym 
przygotowaniu kół do sezonu 
zimowego wywołał szeroki od 
dźwięk wśród naszych czytel
ników. świadczy szereg wypo 
wledzl na ten temat nadesla. 
nych do naszej redakcji.

Nasz czytelnik ob. M. L. z 
Drawska pisze: „Sportowcy 
powiatu drawskiego mają do
skonale warunki terenowe do 
uprawiania sportów zimowych 
a szczególnie narciarstwa. Nie 
trzeba wcale Jechać do Zako
panego. aby pojeździć na nar 
tach. W ub. roku na terenie 
naszego powiatu rozegrano 
przecież wojewódzkie ellmlna 
cje do Zimowych Igrzysk Har 
cersklch. Niestety, warunki te 
renowe to wszystko. Kola w 
Drawsku nie przejawiają do. 
statecznej troski o rozwój 
sportów zimowych".

„Droga Redakcjo — pisze 
Jeden z wielu zwolenników ły 
żwiarstwa w Koszalinie ob. 
Henryk K. — Z prawdziwą za 
zdrością przyglądałem się w 
ub. czwartek młodzieży szkol 
mej, która w -tym dniu na sta
wku przy ul. Piastowskiej w 
Koszalinie z zapałem 1 rado
ścią ślizgała sle na mocnym 
Już teraz lodzie. Mróz „chwy
ta" coraz lepiej. Ten przy
kład niech przekona działa
czy zrzeszenia, że „teoryjka" 
o braku warunków atmosfery
cznych to nieuzasadniona baj 
ka, wygodna dla tych wszyst. 
kich, którzy nie chcą popraco 
wać trochę nad stworzeniem 
odpowiednich warunków sze
rokim rzeszom zwolenników 
łyżew 1 nart. A przecież wa
runki takie można by stwo. 
rzyć bez większego trudu. 
Spójnia ma dwa korty w Ko
szalinie. Wystarczy polać Je 
wodą w mroźny dzień, zalnsta 
lować światło elektryczne, a 
w domku sportowym 'założyć 
Szatnię 1 Już ślizgawką z wy
godami byłaby gotowa. Nie
wiele trudu 1 pieniędzy, mo
im zdaniem, kosztowałoby też 
założeni® głośnika. I wtedy 
koszallnlanle mieliby napraw
dę dobre warunki do Jazdy na 
łyżwach. Zarówno wśród star 
szych Jak i młodzieży z pew
nością znalazłoby 6ię wie
lu chętnych do Jazdy figuro
wej. Kto wie, może na proje
ktowanym lodowisku wyrósj/ 
by i narybek do drużyny ho
kejowej?".

po i w 51 min. Bozsik znalazłszy 
się w rejonie pola karnego, nie 
miał nic lepszego do zrobienia, 
jak oddać strzał. Uczynił to ze 
znaną precyzją i na tablicy trze
ba było zmienić wynik na 5:2. 
Potem tempo osłabło. Węgrzy 
nie mieli już powodu dobywać 
wszystkich sił. Tego zwycięstwa 
nie mógł im odebrać najbardziej 
nawet fantastyczny finisz, jakim 
grozili angielscy fachowcy.

W 58 min. Hidegkuti zakończył 
kolejny atak nagłym strzałem, 
wobec którego Merrick był bez
radny I Węgrzy prowadzili 6:2.

Anglicy zrywali się często do 
nagłych uderzeń i Węgrzy mu- 
sieli dobrze strzec własnej bram
ki. Tym bardziej, źe zabrakło w 
niej kontuzjowanego Grosicsa, 
którego zastąpił w 70 min. Gel- 
ier.

Owocem wszystkich natarć An
glików byt rzut karny, podykto
wany w 82 min. za faul Buzan- 
skyego na MortensenJe. Jede
nastkę egzekwował Sewel w spo
sób nieczęsto dający się oglą
dać ra europejskich boiskach. 
Geller nie miał nic do powiedze
nia. Wynik forzmiał 6:3, gdy do 
końca meczu pozostawało parę 
mmut. Sprawa była tak bezape
lacyjnie przesadzona, że nawet 
chłodni Anglicy porzucili swą re
zerwę i głośnym aplauzom da
wali często wyraz swego uznania 
dla Węgrów, a szczególnie dla 
Hidegkutiego

W śmiałych na pozór pro
jektach naszego czytelnika 
nie widzimy nic nierealne
go. Niewielki stosunkowo 
wkład pracy i pieniędzy przy 
niósłby miłośnikom sportu po 
żvteczną rozrywkę, umożliwił 
by lm uprawianie sportu bez 
krkumleslęcznych przerw w 
okresie zimy. Naszym zda
niem działacze Spójni winni 
rozpatrzyć swoje możliwości 
w tym kierunku i skorzystać 
z dobrej Inicjatywy ob. Hen
ryka K.

Działacze z Innych miast, 
czytając przytoczone wypo
wiedzi wzruszą z pewnością 
ramionami: dobrze, w Kosza
linie i prawsku mają warun
ki, ale u nas? Nie ma o czym 
myśleć, szkoda zachodu.

A właśnie Jest o czym my
śleć. Powiat szczecinecki ma 
wcale nie gorsze warunki tere 
nowe niż drawski, a korty te
nisów© Istnieją nie tylko w 
Koszalinie. W Szczeclnku, 
czy Mielnie, Czaplinku, Wał
czu i wielu Innych ośrodkach 
leżących nad licznymi w na
szym województwie jeziorami 
można 1 należy rozwinąć sport 
bojerowy. Sprzętu me zabra
knie, o ile oczywiście rady kół 
potrafią zachęcić swych człon 
ków do budowy bojerów we 
własnym zakresie. Do bie
gów narciarskich ni© trzeba 
specjalnych terenów, a opano 
wanta techniki biegów człon, 
kowle kół z powodzeniem mo 
gą się uczyć z dostępnej bro
szury pt. „Narciarstwo nizin
ne".

Za rozwojem sportów zi
mowych przemawiają dwa za
sadnicze względy. Po pierw, 
sze trzeba stwierdzić, że rok
rocznie na wiosnę można zau
ważyć liczne zmiany przyna
leżności zrzeszeniowej. Spor
towcy w poszukiwaniu lep
szych warunków treningu i a-, 
trakcyjnlejszei pracv odbywa 
Ją Istne „pielgrzymki". Po 
kilkumiesięcznym oderwaniu 
od pracy w macierzystym zrzę 
szenlu, trudno spodziewać się 
przywiązania do kół 1 do 
barw zrzeszeniowych. Czy mo 
żna za to winić samych zawód 
nlków? Nie. — Trzeba tm 
otworzyć warunki do pracy I 
dbać , aby była ona atrakcyj 
na. bogata w formy. A wła- 
śn'e rozwój aportów zimo, 
wych wzbogaciłby pracę kół.

Byłoby brakiem obiektywizmu 
składać całą zasługę zwycięstwa 
na środkowego napastnika wę
gierskiej drużyny, bowiem cały ze
spół pokazał futbol, dla którego 
trudno w emocji pomeczowej 
znaleźć odpowiednie określenie. 
Jednakże faktem jest, źe Hideg
kuti usunął w cień wszystkie sła
wy z Puskasem, Kocsisem i Mat- 
thewsem na czele. Nikt w tym 
dniu nie mógł mu dorównać. A 
następną lokatę trzeba przyznać 
Zakariasowi. W sprawozdaniu 
nie było o nim mowy, bo teź 
stanowi on zupełnie oddzielny 
rozdział gry. Zakarias był twórcą 
większości akcji zaczepnych, bły
snął nieporównaną techniką w 
walce z rosłymi, potężnymi An
glikami, umiał wyłuskiwać im 
piłki w sytuacjach wręcz niew'a- 
rygodnych. Była to szczególna sa
tysfakcja patrzeć na grę tego 
szczupłego, smukłego chłopca. 
Także jego partner Bozsik musi 
dostać wysoką lokatę na liście 
najlepszych wśród doskonałych 
piłkarzy tego meczu. Dopiero za 
nim idzie Matthews, a dale] Pu- 
skas. A muszę wam powiedzieć, 
że w Polsce nigdy jeszcze Puskas 
nie grał równie ofiarnie, praco
wicie i błyskotliwie. Oto pewien 
wskaźnik poziomu gry na Wem- 
bley Stadion.

Między obydwu drużynami by
ła pewna zasadnicza różnica 
i myślę, że jej źródła leżą w róż
nych nie tylko systemach gry, ale 
I mentalności zawodników, Gdy

W nowowyremontowanej sa
li gimnastycznej Liceum Peda
gogicznego w Świdwinie, mimo 
zainstalowania dwóch pieców, 
jest trochę chłodno, toteż nie 
tylko z zachwytem ale i z pew 
ną dozą zazdrości patrzę na 
ćwiczące dziewczęta. Dla roz
grzewki chcialoby się trochę 
pobiegać, poćwiczyć na przy
rządach. Sądząc po łatwości, z 
jaką są wykonywane ćwiczenia 
nie wydają się trudne. To je
dnak jest tylko pierwsze wra
żenie. Oto jeden szereg na 
komendę wykonuje „stójkę", a 
drugi asekuruje ćwiczące. Po 
chwili zmiana ról.

Na twarzach ich widać pełne 
zadowolenie z przebiegu lekcji. 
Tutaj, w sali gimnastycznej,

Węgrzy demonstrowali futbol o- 
party na płynnych podaniach I 
zaskakujących posunięciach, hoł
dując koronkowym kombinacjom, 
Anglicy trzymali się kurczowo u- 
tartego szablonu - długi półgórny 
passing na skrzydło I natychmia
stowe dośrodkowanie. Był to ja
kiś bezduszny, ciężki, wyprany 
chemicznie z polotu i improwiza
cji futbol, który mimo najwięk
szego dla umiejętności wyspiarzy 
uznania nie mógł wywrzeć zbyt 
korzystnego wrażenia.

Anglicy byli niebezpieczni - 
Węgrzy efektowni. Ale tym razem 
umieli idealnie połączyć finezję 
swych kombinacji z bezwzględną 
ich skutecznością. Na przewagę 
fizyczną Anglików Węgrzy mieli 
w odpowiedzi niezrównaną ela
styczność, zręczność, choć w po
trzebie umieli stawić czoła prze
ciwnikom.

Na mecz przyjechało 236 dzien
nikarzy i około 3 tysięcy turystów 
z Francji, choć dokładnie w tym 
samym czasie odbywał się w Pa
ryżu decydujący mecz eliminacji 
rlo mistrzostw świata między 
Francją a Irlandią (wygrała Fran
cja 1 0 (1:0). Zawody były świet
nym businessem dla wysp'arzy, 
o czym najlepiej świadczą przepeł i 
nione hotele i pensjonaty. By
łyby dobrym interesem także I 
dla piłkarzy, gdyż za zwycięstwo 
mieli dostać premię w wysokości 
2 tysięcy funtów. Ale nawet taka 
zachęta nie mogła uczynić z tych 
zawodn ków większych mistrzów 
piłki, niż są. A tacy - jacy są - 
nie byli w stanie dorównać Wę
grom.

ISTVAN MISZKACS
(„Głos Robotniczy"),

znajdują one zasłużony odpo
czynek po wykładach. Tutaj 
zdanie: „ze sportu czerpię siły 
do dalszej nauki" nabiera 
szczególnego wyrazu.

♦ * *
Ćwiczenia nie są łatwe. Nie 

wielu chłopców bez odpowie
dniego przygotowania potrafi 
je wykonać, a jednak wszyst
kie uczennice ćwiczą, zda się, 
bez trudu. Jak doszliście do te
go — pytam nauczycielkę WP 
ob. Krystynę Karbownlczak, 
korzystając z chwili przerwy 
lekcyjnej.

Zarumieniona nieco po ćwi
czeniach, ob. Karbownlczak 
chętnie odpowiada na to pyta
nie.

W każdym kolektywie zaw
sze znajdą się dwie, lub trzy 
słabsze jednostki. To samo jest 
i w klasie. Dla niektórych uczeń 
nic początkowo ćwiczenia spra
wiają- niemałą trudność — mó
wi ob. Karbownlczak. — Aby 
wyrównać poziom klasy bez 
szkody dla lepiej ćwiczących 
trzeba podciągać słabsze nie 
podczas krótkich godzin lekcyj 
nych. Dlatego też na lekcjach 
nie kładę specjalnego nacisku 
na to, aby wszystkie wykony
wały ćwiczenia. Klasy są po
dzielone na zastępy. Na ich 
czele stoją bardziej zaawanso
wane dziewczęta. Słabsze kole
żanki podczas ćwiczeń w ra
mach przysposobienia sporto
wego 1 treningów sekcji gim
nastycznej pod ich kierunkiem 
opanowują sprawiające im po
czątkowo trudności ćwiczenia. 
Zespoły współzawodniczą ze 
sobą o miano najlepszego, to
też cale klasy dbają, by wszyst 
kie uczennice osiągnęły jak 
najlepsze wyniki.

Z dalszej rozmowy dowiadu
ję się, że SKS przy Liceum po
siada silną sekcję gimnastycz
ną. Przodują w niej czołowe 
koszykarki szkoły oraz Szczy- 
towicz, Łukasik, Rygiel, Rosiń
ska, Mucha i wiele innych. Sil
na 1 szeroko rozpowszechniona 
jest także sekcja koszykówki. 
W każdej klasie Istnieją 12-oso 
bowe drużyny, które biorą 
udział w rozgrywkach o mistrzp 
stwo szkoły. Reprezentacja Li
ceum blerze udział w mistrzo
stwach klasy A i dotychczas 
nie przegrała ani jednego spo
tkania, detronizując „po dro
dze" dotychczasowego mistrza 
okręgu — koszykarki bialogar- 
dzkiego Kolejarza. Drużyna Bu
dowlanych, wystukująca w kia

sle B rekrutuje się z uczniów 
Liceum. I oni nie ponieśli do
tąd ani jednej porażki I są na 
najlepszej drodze do awansu do 
klasy A.

Z dalszej rozmowy dowiadu
ję się, że SKS zdobył już 153 
odznak SPO I stopnia, że wie
lu uczniów uzyskało normy kia 
syflkacy/n', że SKS zaczyna 
przygotowywać się do sezonu 
zimowego i... ob. Karbownlczak 
musiała wracać do sali na na
stępną lekcję.* * *

Cała młodzież szkolna oraz 
grono nauczycielskie z dyre
ktorem ob. Rogalskim na czele 
żywo interesuje się rozwojem 
ruchu sportowego na terenie 
szkoły. To samo można powie
dzieć o zarządzie szkolnym 
7.MP. Rada pedagogiczna za
wsze znajduje czas na przeana 
lizowanie pracy, omówienie pla 
nu działania SKS-u i kontrolę 
jego wykonania.

Nauczyciele, zarząd ZMP 1 
rada SKS-u pilnie baczą, aby 
uprawianie sportu nie odbijało 
się ujemnie na postępach w 
nauce. Kiedy Lipińska, dobra 
koszykarka otrzymała stopień 
niedostateczny z geogralil, od
sunięto ją na pewien okres od 
udziału w życiu sportowym. 
Wstęp na salę sportową umożli 
wi jej dopiero poprawienie sto 
pnia, co zresztą leży w grani
cach możliwości tej zdolnej 
uczennicy. Przykład Lipińskie) 
nakłania niejedną uczennicę I 
ucznia do lepszej nauki, aby 
móc uprawiać sport i być przo
downikiem w nauce i sporcie. 
O tym, źe nauka i sport godzą 
się wzajemnie świadczą najle
piej wykazy stopni Cieciury, 
Szymańskiej, Toruń, Kiszkurno 
i wielu innych przodownic nau 
ki — czołowych sportsmenek 
szkoły.

Rada pedagogiczna na każdy 
wyjazd typuje nauczyciela — 
kierownika i opiekuna ekipy, 
który dba, aby sportowcy Li
ceum w każdej sytuacli, tak na 
boisku jak i poza nim świecili 
dobrym przykładem.

W rozwój sportu na terenie 
Liceum Pedagogicznego w 
Świdwinie bez wątpienia najwię 
cej pracy i wysiłku włożyła 
nauczycielka WP — ob. Kar
bownlczak. Nie możemy lednak 
pominąć dużego wkładu pracy 
lady pedagogicznej, ZMP-ow- 

ców I rady SKS u. W Świdwi
nie bowiem na każdym kroku 
spotyka się przykłady dobrze 
pracującego kolektywu.

(L. F )

W ę grzy zademonstrowali grę najwyższej klasy

Węgry - Anglia 6:3 (4:2)

W dniu spotkania piłkar
skich reprezentacji Węgier 1 
Anglii, w stolicy Węgier pano 
wało niebywałe ożywienie. Na 
ulicach Budapesztu przecho
dnie zatrzymywali się tłumnie 
przed głośnikami nadającymi 
transmisje z meczu. Po zwy
cięskim spotkaniu bulwary bu 
dapeszteńskie zamieniły się w 
rzekę rozradowanych tłumów 
żyw© dyskutujących przebieg 
meczu.

Dziennik wieczorny „Estl 
Budapeet" oraz organ KC 
Związku Młodzieży Robotni
czej — „Szabat Ifju6a>g" wy
dały dodatki nadzwyczajne na 
podstawie sprawozdania radio 
we go.

W czwartek rano wszystkie 
dzienniki zamieściły obszerne 
sprawozdania z meczu, a dzień 
nlk „Magyar Nemzet" poświę
cił meczowi w Londynie arty
kuł wstępny. W artykule tym 
czytamy: „Na czym polega 
sekret naszego zwycięstwa bez 
precedensu, zwycięstwa, które 
wzbudziło podziw w całym 
świecie? Polega on na wolnoś 
cl, konstruktywnej pracy kra
ju socjalistycznego, na głębo
kim zrozumieniu w całym na
rodzie. że wielkie sukcesy mo
żna osiągnąć tylko dzięki ogól 
nemu wysiłkowi. Zwycięstwo 
w Londynie świadczy dobitnie 
o optymizmie narodu węgier
skiego, o niezłomne| woli zwy 
clęstwa narodu, głęboko prze
pojonego wielkimi Ideami po
koju 1 socjalizmu. Wierzymy, 
że wszystkie narody na świe
cie, miliony prostych ludzi cle 
szą sle z naszego sukcesu, po
dobnie Jak my cieszymy się z 
sukcesów Innych narodów w 
ich życiu kulturalnym, sporto-1 
wym I ekonomicznym, bowiem

Czytelnicy proponują:

Wykorzystać warunki terenowe 
do rozwoju narciarstwa 

łyżwiarstwa i sportu bojerowego
Po drugie, rozwijając spor

ty zimowe i umożliwiając u- 
prawlanie Ich Jak najszerszym 
rzeszom swych członków, zrze
szenia usunęłyby zastój w 
podnoszeniu poziomu wyczy. 
nowców. I tutaj Jeszcze raz 
warto przytoczyć przykład zło 
toweklei Spójni. Drużyna pił
karską tego koła, w skład któ 
ref wchodzi wielu hokeistów, 
na każdym meczu dawała po
kaz dobrej kondycji Nlejedn© 
krotnie, dzięki tej zalecie, zło 
towlanle uzyskiwał] dobre wy 
nikł nawet w spotkaniach z du
żo lepszymi technicznie prze
ciwnikami.

Umożliwienie udziału w ży 
clu sportowym starszym i mło 
dzieży szkolnej też przemawia 
za tym, aby tegorocznego se
zonu nie zmarnować Jak po
przednich.

Rozpoczęcia pracy nad roz 
wojem sportów zimowych na
leży oczekiwać przede wszyst 
kim od WKKF, przy którym 
Jak najwcześniej powinna po
wstać sekcja sportów zimo
wych. Zarząd tej sekcji pokie 
rowałby z kolei pracą w tere
nie’ 1 dbał, aby koła 1 zrzesze
nia przejawiały wlęce| Inicja
tywy w pracy nad rozwojem 
tych dyscyplin sportu, aby 
narciarstwo, łyżwiarstwo czy 
sport bojerowy jak najszyb
ciej z kopciuszka wyrosły na 
popularne 1 silne w naszym 
województwie gałęzie sportu.

(L.)


